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Федеративне Народне РепубликеЈугославије
а сам данашњи дан, пре
годину дана, на заједнич

ком заседању оба дома Са-
везне Уставотворне Скупштине

проглашен је и ступио на сна-
гу Устав ФНРЈ. Данашња прва
годишњица Устава нове Југо“

славије претставља празник за
све наше народе, за. широке
народне Масе села и града на-
ше заједничке отаџбине. Наши
народи и сви радни људиу
првом реду су са правом по-
носни на наш Устав. То је први
Устав који је донет у свету
после завршетка другог свет“

ског рата и уништења фаши-
стичког агресора оличеног У
силама осовине на челу са хи-
тлеровском Немачком.

Значај Устава ФНРЈ не ле
жи првенствено у томе што је
он само први Устав после 32-
вршетка ослободилачког рата и
уништења окупатора и фаши-
зма га. умрдумрдумрдумдхшц

лежи у томе, што је он правла
слика и систем једног новог

типа државе, То је нови и ви

ши тип друштвеног и држа-
вног уређења, тит народне де-

мократије. Наш Устав је до
следно и на научан начин пра-

вно уобличио и логички система
тизовао оригиналан и виши тип

државе. То је народна репу

блика, држава заснована на

власти чвпстог демократског

блока радника, сељака, радне

интелигенције и свих других

радних људи и на широком и

одлучујућем сектору општепа-

родне, сопијалистичке својине.

Устав ФНРЈ је изразио и У-
чврстио сва основна начгла И

норме овог новог лемократског

и напрелног државног и дру

штвеног уређења.

Јасна и изразита слика но"

вог типа наролне лржаве. наш

Устав претставља обогаћење

како уставне тесрије, такс и

политичке праксе човечанства.

Инспирисан и мзрађен великим

принципима

_

марксистичко ле-

њинистичке плуке о друштву и

држави, он својим спепифич-

ним и до извесног степена 0-

ригиналним цртама, као што

је истакао маршал Тито прет-

ставља у исто време нов до-

каз необориве и проверенг

научне вредности марксизмт.

лењинизма и допринос њеном

продужењу и обогаћењу.

Начелни историски значај на

шег Устава није прошао пнеза-
пажен, не само у Европи не“

го и на другим контенентима,
виделе су и виде у нашем У-
ставу остварење истинских де.

мократских форми у организа-
цији државе и уверење да је

борба и вера напредних снага

човечанства у победу демокра-

тије и друштвенога прогреса

· оправдана и проверева још

једном. Наш Устав се држи У

кабинетима научника, у ралио-

ницама, У малим уским собама,

на периферији великих градо-

ва. дуж целог света поргл нај

већих дела људскога ума и на-

предног стваралаштва, као што

су дела Маркса и Енгелса, Ле-

" њина и Стаљина, Совјетски У-

став, демократско _револуцио“

нарни Устави и декларације о

независности и правима грађа-

на с краја ХУШвека, О У-

ставу ФНРЈ се пише, ба се ра

справља и учи са одушевље“

њем и симпатијама прогреси-

вних људими са мржњом од

стране адвоката империјализма

и реакционара и мрачњака

свих врста.
Историски

_

значај

_

Устава

ФНРЈ лежи и у томе што он

претставља потврду и органи“

зациону форму решавања и

решенот националног питања.

Он показује, после гранлио-

зног примера Устава СССР-а,

како се на основи равноправ-

ности и суверености народа У

оквиру федеративне народне

републике

_

остварује чврста

заједничка држава У многона-

пионалним заједницама. Устав

ФНРЈ је услов и гарантија но-

вог братског односа јужносло-

венских народа и пример за

све оне народе који се данас

боре за уништење империјали-

стичког и националног тлаче-

ња за националну Слободу и

стварање заједничких
сних држава.
За наше народе Устав ФНРЈ

је значио коначно уобличава-

ње и учвршћење свих револу-

пионарних промена и тековина

које су они извојевали у ТОКУ

народноослободилачке борбе и

„стојима непосредно

ње ових задатака.

_ сим

незави-

· озбиљно нити

стваралачке изградње после по-
бедонооног завршетка рата. Он
је споменик наших Победа и

успеха, основни правни доку-

менат који је поново потврдио

оправдани улазак наше држа-
ве у ред оних. држава које и-

зазивају поштовање и симпа-
тије од свих демократских и
поштених људи у свету. У и-
сто време, Устав ФНРЈ је

претстављао правну базу за
даљу изградњу и усавршење

 

свих оних великих принципа

народне демократије и феде-
рације који су уписани у ње-

му. За овај кратак период од

годину дана свога

·

живота,

Устав ФНРЈ је потврдио ову

своју политичку и правну

вредност. На његовој бази је

извршена даља демократиза-

ција и учвршћење наших

народних одбора показана

доношењем

_

Општег закона

о народним одборима. На ње-

говој основи је довршено ор-
ганизационо и правно уобли-
чавање свих других савезних
државних органа и установа.
Развијајући принципе Устава
изграђивао се у знатној мери
наш нови правни поредак и
потврђена и развијена грађан-
ска права.

Заиста, с пуно права наши
народи славе свој општенарод-
ни празник, празник годишњи-
це доношења Устава ФНРЈ.

 

Конћоронцији волиних И ВОћИХ гридови
одредила је смјернице рада народне

власти у радовима
() тварајући конференцију на-

ших великих и већих градова

Претсједник Комитета за за-

конодавство и зградњу власти

друг Едвард Кардељ је нагла:

сиз да је одржање ове конфе-

ренције било потребно углав-

ном из ових разлога: прво,

јер из рата немамо довољно

искуства са организацијом на“

родне власти у градовима па

је нужно да измјенимо наша и-

скуства

|

пожлије ослобођења,

друго јер морамо солидније

поставити организацију народ-

„них одбора прије избора за на

родне одборе пред којима не-

посредно стојимз и треће, јер

пред оп-

штим увођењем плана у нашу

привреду па је потребно, да и

градови као индустријски цен“

три буду спремни за изврше-

Реферати одржани на конфе-
ренцију имали су циљ да по

ставе основне пртблеме и да

укажу пут за њихово решава-

ње. Зато је као први проблем

постављен проблем организаци-

је народних одбора у градови“

ма. Дискусија је показала да

садашња организација народ-
них одбора У грдтвима не од-

говара задатцима, да не одго
вара уопће типу народног од-

бара у градовима: Она је по-

стављена сувише шематски и

шаблонски, Ми смо до сада

изграђивали организацију на

родних одбора у град“вима

на исти начин као и организа-

цију среских и окружних —на-

родних одбора: А и тај тип

организације потиче из рата и

прве године након ослобођења

па не одговара данашњим У
словима, Ни код среских и >»
кружних

–

народних одбора.

Осврћући се на дискусију друг
Кардељ је нагласио да и код

постављања

_

организације на
" родних одбора морамо разли-
ковати функционалне и опера-
тивне послове каза и код ми
нистарстава. Према томе не мо“
жемо организацију народних
одбора постављати само.на ба--

_зи одељења и отсјека, него за
оперативне послове морамо
стварати · оперативне органе
као што су дирекције и управе:

у И у реферату о организаци-
ји, и у реферату друга Кидрича
о привредним проблемима на-
ших градова, као и у цјелој ди
скусији био је основни про-
блем-организација комуналне
привреде. Стојећи данас пред
петогодишљим планом наши
градови морају да ријеше низ
својих животних проблема. Да-
нашње комунално господарство
нити у једном граду не задо-
вољава, Ни један град није
рјешио питање осветљења. о
грева, канализације и саобра-
ћаја У цјелости. Из дискусије
се видело да има градова са
непромењеним комуналним уре
Ђајима од прије 50 година,
као на пр. Нови Сад. Зато је
живот у градовима тежак, О-

тога ниједан град није

рјешио у потпуности питање
своје трговине, индустрије и
занатских радња. Низ пробле-
ма такорећи није ни почет.
Стамбено је питање У. свим
градовима критично, — Диску-
сија је показало да се у низу

градова овим проблемима није
приступило.

сада стојимо непосредно пред
индустријализацијом, а то: зна-

чи њихово проширење. — Ра-
ди тога је нужно из основа

промјенити и став виших орга-

на према нашим градовима.
Конференција је истакла по-

требу оснивања министарства

за комуналне послове, која би
се бавила проблемима градова,

која би те проблеме износила

пред владу као животне про-

блеме у вези са индустријали-
зацијом.

Организацији и подизању

градске привреде треба прићи

плански. Треба стварати пер-

спективне планове за развој
градова и њихове комуналне

привреде. Међутим наши град-
ски народни одбори у већини

и немају планских комисија

или оне нису још правилно о-

рганизоване. У вези са про-
блемима прелаза на планску
привреду у градовима, показа-

ло се У дискусији такођер, ла

се у градовима не врши она

реорганизација пословања при-
допуне"вредних предузећа која се-вр-:

ши У другим предузећима на

бази ппивредних уредаба Вла-

де ФНРЈ о акумулацији и ци-

јенама, ма да је то први услов

за прелаз на планску привреду,

без обзира на то што се те У-

редбе не тичу непосредно ло-

калних предузећа.

Конференција је такође по-

казала да су социјални и здрав-

ствени проблеми у градовима

непосредно везани са привред-

ним и организационим. Није

· могуће правилно организовати
развој градова нити живот љу“

ди у њима, ако. се не посвети

првенствена пажња овим про-

блемима. Живот људи у гра-
довима је заједнички

_

живот.

Нити најосновније своје личне

потребе не може човек у гра-

ду да рјешава сам. У граду

морају постојати дорасле ор-

ганизације, које ће се стара-

ти о условима хигијене, о ли-

јечењу. У градовима у којима

расте напор цјелокупног ста-

новништва за подизање инду-
стрије, како у изградњи тако

и у производњи,. мора се, за-

једнички рјешавати проблем
дјеце, проблем немоћних. На-

ши. градови,

·

као

·

радне ко-
шнице У којима треба да буде

  

 

· истакла проблеме

запослено и: старо и младо, и

мушко и женско, морају те

проблеме заједнички рјешава-

ти. Зато су социјални и здрав-

ствени проблем у граду — У-
слов живота. А ова конферен-

ција је баш на том подручју

показала да се радило са нај-

мање плана, са најмање разу-
мијевања, ма да не можемо

прићи изградњи великих ин-

дустријских центара без рје-

шавања ових проблема. Орга-

низација овог рада била је

слаба и сувише бирократска.

И на том подручју треба ду-
боких организационих

—

про-
мјена. ,
Конференција великих градо-

ва била је прва конференција

овакове врсте. Она је уопће и
прва конференција код Саве-

зних органа по питањима орга-
низације народних одбора. За-

та .је њенозначење „велико. и.

за организацију народне вла-
сти уопће. Али њено је најве-
ће значење у томе, што је она
подвукла: проблеме  организа-
ције народне власти у градо-
вима, што је истакла њихов

специфични значај и што је
комуналне

привреде као проблеме уско
везане за наш петогодишњи
план. Подвукавши да се код
нас досада није довољно ба-
вило са овим проблемима, да

се много лутало и да постоји

велико шаренило у начину њи-

хова рјешавања, конференција

је све ове проблеме поставила

на дневни ред пред наше нај-
- више савезне и републиканске

органе. Осим тога је конфе-
ренција, која се одржавала у
време кад се завршавало так-
мичење наших главних градо-
ва, истакла потребу што че-
шће измјене искуства међу на-
шим градовима. Истичући за-
једничке проблеме она је до-
прињела много зближавању на-
тих градова из свих народних
република, градова који треба
У. остваривању плана инду-
стријализације и електрифи-
кације да буду предводници.

Др. Лео ГЕРШКОВИЋ

ВЛАЈКОВИЋЕВА8, ТЕЛ. 23-003 и 20-443

79

ЗЛОЧИ

"шком и крвавом рату,

"много невоља напаћеним на

алас огорчења и гнуша-
ња према злочиначком
убиству Вицка Глунчи-

ћа, вршиоца дужности гене

ралног конзула наше владе у

Напуљу, сваким даном бива

све већи код нашег народа.

И не само то огорчење, већ и

сазнање о унапред припре-

мљеном убиству за чију при-

прему је наш конзулат знао и

скренуо на ту чињеницу па-

жњу британским окупационим

властима, које је најзад изве-

дено у присуству коман-

данта логора — енглеског ма-

јора и других британских о-

фицира, сваким даном све ја-
сније оцртава расположење на-

ших народа према неликвиди-
раним

_

злочиначким

–

бандама
расељеним по многим држава-
ма, а те банде нису ништа друго

до оружје у рукама мрачних

сила међународне реакције по

чијим упуствима и директива-

ма раде“

Без обзира како се те банде

данас зову, без обзира чију у-

ниформу они данас носе, без

обзира ко их у логорима чува,

храни, одева и наоружава, —

то су, остаци

–

злочинаца,

који су у протеклом, те-
нанели

родима.

Те банде су фронталну

борбу замениле подмуклом и

подземном борбом из неких

„логора», одакле нападају и у-

бијају људе, чији је циљ путо-

_вања залечење рана нанесених

_протеклим ратом, сређивање

економских и политичких при“

лика у свету и стварање јед-

ног трајнијег и. праведнијег

мира. Све оне имају заједничке

циљеве и заједничке методе

борбе. Зато и може да се

догађа данас, две године по-

сле завршетка рата, да они,

уместо да одговарају за своје

злочине пред судом свога на

рода, налазе уточиште и за-

штиту код. оних савезничких

земаља, у којима често долазе

до изражаја снаге и интереси

мрачне реакције, којој је о-

сновни циљ да човечанство

одвуче у вртлог нових крвавих

борби и међународног разра-

чунавања оружјем, — упркос

постојања напредних народ“

них снага, које теже да прега-

лачким радом исцеле ране за-

добијене у протеклом рату и

човечанству обезбеде трајан и

праведан мир, ради остварења

срећније будућности за радне

људе целог света. И баш зато,

да тај мир и та срећнија будућ-

ност не би ниједног тренутка

била доведена у питање ми

смо и тражили, ми и.данас

тражимо, ми ћемо и убудуће
захтевати да се спроведу одлу
ке појединих међусавезничких
састанака: да се жаришта фа
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шизма и насиља униште у свим

земљама. И не само да ћемо

то тражити, већ ћемо се за и-

спуњење тог захтева, који је

уствари велика обавеза, и бо-

рити.

Борићемо се за испуњење

те обавезе, а против њене су“

протности: да се уместо уни-

штења жаришта фашизма И

злочина, — фашисти пуштају

на слободу, да злочинци ужи“

вају заштиту мрачних сила

међународне

_

реакције, која

помаже „расељена лица" (у

ствари неликвидиране оружане

формације народних неприја-

теља), која их одева у разне

униформе, храни, негује и

чува, равнодушно гледа на њи“

хове злочине и пљачке,

Огорчени отац, чији је син

пао као жртва тих наших на-

родних непријатеља организо-

ваних од међународне реакци“

је, који је поред Вицка дао још

три сина за борбу против фа-

шизма, рекао је да су четници

— убице његовог сина И Ко-

мандант логора једно исто. Ми

мислимо да није много погре-

шио. Јер, када један британски

официр гарантује и својом

речју и својим ауторитетом

команданта логора — да чет-

ници нису наоружани, а да по-

сле без речи посматра злочин

над нашим конзулом не пре“

дузимајући никакве мере да

то спречи, — значи да је и он

кривац за то дело. Он је ра-

сполагао оружјем — није га

употребио да злочин спречи»

он је располагао полицијом =

није је употребио да злочин

спречи; поред њега је било и

других

·

британских "официра

— није их позвао у одбрану

југословенског званичног прет=

ставника у Напуљу, који У

споразуму са савезничким ко"

мандантом за средњи Исток,

ј уз гаранцију команданта лого“

ра долази да посети логор: Зар

је његова одговорност малар

И зар је погрешио отац убије-

ног Вицка Глунчићар

Најновији злочин извршен

над нашим конзулом у На-

пуљу није код наших наро-

да изазвао само жалост и о-

горчење, већ и чврсту одлуку

да се против тих мрачних.сна“

га, чија подземна активност.

бива сваким даном све орга“

низованија и све живља, пове«

де још одлучнија борба, По“

требно је, најзад, да се пита»

ње 'ових злочинаца, који

се крију под скутом свет“

ске реакције, у енглеским

и америчким ВОЈНИМ лого“

рима у виду невинашаца и

„расељених лица“ = постави

на дневни ред и коначно реши,

Потребно је да се баш

окорели усташко = четнички

злочинци, чија се имена нала«

зе на списковима Комисије за

утврђивање злочина који су У

ствари оружје у рукама међуна-

родне реакције а који и у лого-

рима врше насиља над невиним

људима, = најзад предаду су“

ду наших народа да би одго“

варали за злочине почињене

над њима, Тако би се коначно

прекинула уобичајена пракса да

се из те армије злочинаца ре-

грутује војска за идејно по“

литичку и злочиначку борбу

против наших народа, у корист

мрачних сила међународне ре-

акције и оних који прете а-

томском бомбом и стварају
гвоздене завесе међу земљама

где живе народи који искрено

. желе мир и међународну са-

радњу, да би у том миру и са-

радњи стварали услове за

срећнији живот у лепшој бу“

дућности свих народа.

Д: БУДИМИРОВИЋ
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Послодивци и синдиколне
подружнице дужни су да се (О изградњи нових станбених
брину 0 снабдевању својих

РОДНИ
ринга о снабдевању је са-

ставни део наших насто-

јања за испуњење и премаше-

ње плана у производњи... Ста-

рање о томе да радници и на-

мештеници буду на време и

правилно

_

снабдевени (према

расположивим средствима), ни

је ствар само Одељења трго-

вине и снабдевања ИНОса и

отсека за трговину и снабдева-

ње у рејонским народним од“

борима, већ је то такође ствар

управе предузећа и управног

одбора синдикалне подружни-

це. Немогуће је решити пра·

вилно снабдевање радника и

намештеника без пуне сарадње
и залагања сва три ова факто-

ра. До сада у највише случа-

јева ова сарадња им заједничка

брига није постојала, а где је

и постојала, она је била само

формална. У циљу што бржег

отклањања ових слабости, ја
ћу се овде осврнути на неке
од њих.

Управе предузећа обично
сматрају да синдикална подру-
жница брине за снабдевање

радника и да зато постоји от-
сек трговине и снабдевања ре-
јонског народног одбора да се
о томе брине, Осим тога, по-
стоји мишљење да је то при-
ватна ствар сваког појединца,
који, пошто је добио своју
плату треба да се побрине ка-
"ко ће да се снабде. Последице

оваквога схватања осећају се
на резултатима производње.
Ако радник није подмирио сво-
је основне потребе за живот,
он не може бити способан за
рад. Радна способност слаби.

Није мали број случајева да
радници траже излаз за време
рада да иду да купе (набаве)
ову или ону ствар. Због тога

што није било бриге од стра-
не синдикалне полружнице и
управе предузећа о потребама
радника, о томе где, када и на
који начин може радник нај
боље да подмири своје потре-

бе, дневно је стотине људи до-
бро квалификованих и за про-
изводњу неопходних напушта-

·" ло посао, да иде да тражи где

може да набави ципеле, рубље,
одело и друге неопходне ства-
ри. Од тога трпи производња,
з трпи и радник, који је због

тога морао да изгуби надницу.
Када човек уђе у неко пре-

дузеће и пита управни одбор
синдикалне подружнице или

директора фабрике како стоји
у погледу снабдевања радника,
из њиховог излагања излази
као да је све у реду: „Овај ме-
сец добили смо бонове за обу-
ћу и одећу и поделили смо
правилно међу све оне којима

је било потребно, Саветовали
смо се коме шта треба и тако

смо им. доделили“. Међутим,
ако испитамо како ствари сто-
је, видимо да управа предузе-

ћа не зна како су бонови по-

дељени, да не зна како стоји

са мензом, да ли се радници

" хране добро, чија је менза и

ко и како је снабдева. То У-

праве предузећа у 90% случа-

јева не знају. Ако питамо рад-

· нике, јесте ли добили бонове

и јесте ли задовољни, онда

ћемо видети да је једном рад-

нику дат бон за штоф за оде-

ло, а другоме бон за прибор

за одело, Овај Који је добио

бон за прибор не зна шта ће

са тим боном, јер нема штоф,
а други који је добио штоф не

· може да направи одело јер ни-

је добио прибор за исто. Један

је добио бон за рубље, а ну-

жно су му“ потребне ципеле;
други је добио ципеле, а тре-

ба му рубље — и многотаквих
сличних ствари. Формално је
"све правилно, сви су добили
понешто; само, да ли је то за-

довољење потреба радника,У
то се није упуштала. ни упра-
ва предузећа ни управни од-
бор синдикалне подружнице.
Радници износе, да, када. до-
бију бонове, обично не могу
робу да нађу, Обиђу цео град
са боном за ципеле, не могу
да нађу ципеле за своје потре-

бе. Осим тога многи бонови
издају се на кратак -рок, тако
да, када их радник добије, он
има времена један или неколи-

Ко дана да га реализује, ина-
че му пропада, Често се де-
шава да радник, не знајући да
ће добити бон, моментално не-
"ма ни новаца, чак и кад би
нашао негде У граду одгова-
рајућу робу не може даје ку-.

аи. — Тако се све свршава са

ПАН формално је

све у реду, а уствари радник
није подмирио своје потребе.
Све се ово дешава због тога,
што нема заједничке системат-
ске бриге ни осећања дужно-
сти за потребе радника од
стране управе предузећа, У-
„правног одобра синдикалне по-

дружнице и рејонског народ“
ног одбора. Управни одбор
синдикалне подружнице и у-
права предузећа треба да еви-

дентирају неопходне потребе
свих радника и намештеника У
обући и одећи бар за шест ме-

сеци унапред и да те потребе

доставе рејонском народном
одбору (ту се морају укључи“

ти и потребе чланова породи-

ца, који нису запослени, а из

држава их дотични радник).

Према том требовању рејон.

ски НО ће извршити код ИНО-а

требовање и добијене количи.

не робе поделити према тре-

бовању пејединих фабрика, а

фабрике ће расподелити боно-

ве плански према требовању

појединих радника, Ако се та-

ко поступи, онда се неће до-

годити да потребе радника не

буду заловољене или да доби“

ју оно што им није требало.

Постоји пракса код Одеље-

ња трговине и снабдевања

ИНО-а, и отсека у рејону да

се карте за снабдевање хлебом

и осталим намирницама, не да-

ју ако радник нигде није при-

јављен на стан, ако није у спи-

ску станара. Како је тешко на-

ћи стан у Београду и може да

прође дуже времена док рад“

ник нађе стан, за то време он

нема карте за снабдевање. По-

ставља се питање: како ће он

да ради, ако нема шта да је-

дер Овако постављање ствари

погађа раднике и намештени-

ке, а нарочито погађа грађе-

винске и сезонске раднике. По-

гађа све новодошле у Београд,

новодошле у привреду. Стоти-

не, а лети и хиљаде радника

и намештеника у целом Бео“

граду остају без карте за снаб-

девање, док они који имају

стан, били они у привреди или

не, (разни Гролови и њему

слични), нису остали без карте

за снабдевање.

_

Новодошли

радник у привреду дупло је

погођен: погођен је зато што

не може стан да нађе и пого-

Бен је и због тога кажњен јер

не добија и карту за снабде-

вање. Што се тиче стана, он

га на неки начин привремено

решава, јер спава данас код

једног а сутра код другог по-

знаника док стан не нађе, али

Карту за снабдевање није мо-

гао да реши, јер се карта за

снабдевање издаје преко места

становања, односно преко до-

бијеног пријављеног стана.

Против такве неправилне

праксе нико од управника пре-

дузећа и ни једна синдикална

подружница

_

није

_

подизала

жалбу. Сви су се помирили да

то тако мора да буде. Када но-

"ви радник дође, подружница

обично сакупља прилоге од

радника који имају карте за

хлеб и друго, да помогну но-

водошлог радника. Када је по-

дружница развила своју актив-

ност у томе правцу, било би

природније да је ту активност

устремила против такве прак-

се народног одбора и да је У

заједници са народним одбо-

ром поставила, да радник и

његова породица добију карту

за снабдевање, независно од

стана, и то истог дана када је

ступио на посао. Да је посто-

јала сарадња управе предузе-

ћа, синдикалне подружнице и

рејонског народног одбора по

питању снабдевања, и да су

они: то схватили Као своју за-

једничку бригу, одавно се те

ствари не би дешавале,.

Да новодошли радник и на-
мештеник добије одмах карту

чим „ступи на посао, зато се

морају побринути синдикална
подружница и' послодавац. Да
ли ће те карте за снабдевање
бити привремене и како ће се'
оне правдати и контролисати,
то је ствар Одељења трговине
и снабдевања, али радник мо-.
ра истог дана да једе и мора
имати карту за снабдевање. ·
Не стан, него рад треба да

буде мерило (разлог) да неко
добије карту за снабдевање и
оне требада се дају преко ме-
ста рада за све људе који су
запослени као и за њихове по“
родице, ан У

Грга ЈАНКЕС

 

комплексау Београду
роблем који је постављен
конкурсом за  типске

станбене зграде у Београду

излази ван узаних оквира

станбене зграде старог типа.

План о изградњи нових 2000

станова, заснован на реалним
могућностима и правилним

концепцијама, "упућује наше

архитекте на нове, научне ме-

тоде решавања датог пробле-
ма, Конкурсни програм, који је
произишао из свакодневних
горућих потреба Београда, по-

ставља читаву проблематику
станбене зграде на нове осно“
ве: то је озбиљан корак ка
типизовању грађевинских еле-
мената, ка бржој и јевтинијој

масовној производњи станова
У нашој земљи.

Нови комплекси станбених

зграда, које ће Извршни на-
родни одбор Београда подиза-

ти током ове године, треба да
буду почетак остварења новог
типа града, у коме ће животни
услови бити здравији, удобни-
ји, ближи природи. Уместо ма-
лих, изолованих појединачних
парцела, на којима су архи-

текти у старој Југославији би-
ли принуђени да решавају про-

блем станбене зграде, сада је

пред њих постављен у пуној
ширини проблем изградње
читавих блокота, нових насе-
ља,

Краће комуникације — уштеда

енергије

Овај конкурс треба да пока-

же нове облике стана и начи-

 

на становања који ће бити у-

добнији и економичнији. Ми

данас нисмо свесни колико се

у нашој земљи много времена

свакодневно изгуби због рђа-

–абПреањ УДАЈЕ ОНЕ ЈА. еисета ВРС
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ПОВОДОМ АНКЕТЕ О ВЕЛИКОЈ ИЗГРАДЊИ СТАНОВА
 рраевтнииогииите

те

вог распореда и комуникација |

по становима, по радноницама,

по надлештвима, Тај велики

губитак у времену и енергији

треба да буде отклоњен У но-

вом типу станбене зграде, На-

рочито су велики губици енер-

гије и времена код домаћица

које обављају послове по ста»

рим типовима кухиња, Резул-

тати извршених испитивања У-

трошка рада и времена у две

кухиње, старог и новог типа,

дају интересантне податке, Па.

ралелним испитивањима У оба

типа кухиње, утврђено је да је

у кухињи рационалног типа У

току једне седмице уштеђено

близу четири часа. А то је У-

штеда од 200.часова годишње

непотребног и заморног хода-

ња. Наравно да је ово само

један од многобројних пробле-

ма савременог стана који тра-

же своја правилна решења.

Облици и димензије простори.

ја, а нарочито њихове међу.

собне везе, код већине дана-

шњих станова не задовољава“

ју. Поред тога, данашњи У-

слови становања у граду, где

станари осим свог стана не-

мају ни комад слободног про-

стора изван стана, где су пот-

пуно откинути од природе и

зеленила, треба да се измени
из основа.

Терени на којима ће се гра-
дити нове станбене зграде

 

РАДИ ШТО БОЉЕГ ПОЗНАВАЊА ОСНОВНОГ ЗАКОНА

НАШЕ РЕПУБЛИКЕ

 

Народни посланици

тумаче одредбе Устаба

сбојим бирачима
едамнаестог овога: месеца
Уставотворна скупштина

извршила је суверену вољу на-
рода — народи и грађани Ср-
бије добили су нов, истински
демократски Устав. Овај акт
претставља правну формулаци-
ју, коначно уобличену слобо-
дарску тежњу народа Србије,
који се у току своје историје
а нарочито у народноослободи“
лачком рату против фашизма,
борио за свој самостални и не-
сметани развитак.
Да би се широки народни

слојеви, сваки грађанин ове
земље упознао у детаљима са
својим Уставом, са својим пра-
вима и дужностима у току о"
вих дана одржане су конфе-
ренције по рејонима на који-
ма су говорили народни по-
сланици својим бирачима о У-
ставу, о његовом значају, 0
појединим члановима Устава
итл.
У Трећем рејону говорио је

Влада Симић, народни посла-
ник трећег изборног среза. Он
је нарочито дуго говорио о
ралу Уставотворне скупштине
НР Србије. Затим је дао оп-
ште карактеристике Устава
задржавајући се највише на
другом чланку. Говорник је
даље нагласио да је изгласа-
вање Устава у Скупштини било
јелногласно.
Народни фронт Петог рејо-

на организовао је прошле не-
деље две конференције гра-
ђана, на којима су народни по-
сланици тумачили Устав. На
конференцији Ти П насеља
говорио је Кирило Савић, на“
родни посланик за осми избор-
ни срез. Он се, углавном, за-
држао на тумачењу основних
Карактеристика Устава, исти-
чући велике тековине народно-
ослободилачке борбе, које су
нашле одраз и потврду у осно-
вном закону наше Народне Ре-
публике. Даље је говорник
подвукао огромну разлику из-
међу нашег Устава који је жи-
ва слика нашег политичког жи
вота и Устава неких других
земаља у којима је он често
само декларација права, Говор
ник је затим изложио карактер
наше народне власти и указао
на значај учешћа широких рад

  

  
евентуални

У суботу, 1 фебруара ове године, у 18 часова у ве-
ликој сати Коларчевог народног универзитета одржаће се

СВЕЧАНА КОНФЕРЕНЦИЈА

Народног фронта Београда, посвећена
градског такмичења, на. којој ће се предати прелазна за-

ставица оном рејону, који је у току седмомесечногтакми. ,
чења показао најбољерезултате. | Ј

них маса у управљању својом
судбином. Подвукао је велику
улогу жена у нашем државном

и друштвеном животу, одајући
признање њиховим напорима

за стварање бољих услова но-

вог живота. На крају, народ-
ни посланик Савић изразио је
велику радост нашег народа
због остварења вековне тежње
ка братству са великим руским
народом и осталим словенским
народима, оствареном данас
под воћством моћног Совјет-
ског Савеза.

Излагање Кирила Савића би-
ло је топло поздрављено од
великог броја грађана, који су
пажљиво саслушали говорника.

Друга конференција одржа-

на је У деветом изборном сре-
зу за грађане Ш, ТУ и У насе-
ља Петог рејона. О Уставу је
говорио народни посланик Ми-
хаило Животић, Он се нарочи-

то задржао на објашњењу сим

. болике грба Народне Републи

ке Србије и у вези с тим иста-
као историску борбу српског
народа за стварање своје др"

" жавности. Затим је подвукао
два велика 'ослободилачка У-
сатнка, 1804 и 1941 године, про
тив турских освајача и немач-
ко-фашистичких поробљивача,

кроз које је остварена тежња

„нашег народа ка стварању сло
боде и независности, крунисане
ствазвањем нове народне лржа-
ве, Народне Републике Србије.
Говорник је даље истакао ве
лику тековину наше борбе,
братство и јединство наших на
"рода и равноправност, која је
потврђена Уставом који. гаран-
тује несметан културни разви-
так и учешће свих грађана У
изградњи Републике, а тиме
и подизање наше зајелничке

домовине Федеративне Народ“
не Републике Србије.

У току идућих дана и у:о-
сталим рејонима олржаће се
конференције грађана, на који-

ма ће народни посланици ту
мачити својим бирачима Устав
Народне

–

Републике

–

Србије.
Ове конференције треба гра-
ђани да посете у што веђем
„броју, како би се упозналиса
правима и дужностима које су
им Уставом загарантоване,

  

  

завршетку међу-

пружају могућност да се про“

стор између слободних трак-

това претвори У засађена и У

ређена одмаралишта, цветне

партере и дечја игралишта.
спратови-Станарима у вишим

ма треба обезбедити да У рав-

ни свога стана имају слободну

површину изван соба — тера“

су, већи балкон — одакле ће

имати отворен поглед на 0

колно зеленило, на град У

даљини.

Проблем рапионалног типа

стана

У условима конкурса је ре-

чено да се тражи најрационал“

није решење у оквиру датих

максималних квадратура за по-

једине типове станова. Када

се има у виду да се под име

ном „рационалног“ често ишло

на схематизацију постигнутих

резултата, на претварање стан-

' бене. зграде у „машину за

становање“, на сериску про“

изводњу станбених зграда по

једном калупу, онда је потреб-

но нагласити да се рационална

употреба типизованих станое-

них елемената, њихово скла-

пање у једну органску, про-

сторну целину не може изјед-

начити са сериском производ“

њом стотина хиљада истовет-

них предмета. Такво, упрошће-

но схватање довело је до оних

низова потпуно једнаких, обе-

зличених и досадних станое-

них трактова по индустри-

ским насељима запада. Такво

схватање не може имати ни

какве везе са композицијом 0-

дређених типских елемената У

једну просторну архитектон“

" ску целину.

Ако пођемо од поставке да

основа стана треба да произи-

ђе из задовољавања животних

потреба просечне радне поро-

дице, онда треба добро проце-

нити где је тежиште проблема,

Број чланова још није меро-

даван за начин живота у ста-

ну. Ако ће дневни живот по-

родице са двоје-троје мале де-

це бити упућен често на за-

једничку собу, код породице са

одраслом . децом, којој треоа

„дати посебне, макар и мале

собе за учење и самосталан

рад, значај заједничке станбе-

не собе, нарочито њене димен-

зије, опадају. Поред тога, ка-

да се ради о броју и величини

соба, у којима ће се спавати и

радити, било за одрасле, било

за децу, то је проблем који

тражи своје решење са друк-

чијим концепцијама од оних

које су створиле одређени ша-

· блон „спаваће собе“, „трпеза-

рије“, итд,

Величина и употреба кухи-

· ње је такође проблем за себе.

Биће мањих породица које ће

желети да доручкују и руча-

ју У кухињи, али ће бити све

више људи који неће хтети да
ручају у кухињи. Стога ће и
величина и тип кухиње одигра-

ти важну улогу у начину жи-
вота у новим становима. Ма-
ла кухиња са електричним ре-
шоом, која ће имати функцију

помоћне, допунске кухиње за
људе који се хране ван куће,
биће уствари прелазни степен
ка. стандартној кухињи са у-

· грађеним прибором и електрич-
ним штедњаком,

Хигијенски услови код групи-

сања станова

Као посебан проблем еконо-
· мичности типа стана јавља се
· број станова У спрату на јед-
· но степениште. Разлози еконо-

• мичности захтевају да се сте-
пениште максимално искористи,
Хигијена захтева да станови
буду што боље осунчани и про
ветрени. Код тог питања јав-
ља:се- сукоб између екеномич-

· ности и најбољих хигијенских
· услова. Економичност ће ве-
Рроватно многе упутити на ре-
шење са четири стана са сте-
пенишног : одморишта. Међу-

· тим, баш то решење треба под-
· вргнути анализи. Слабе стране
тог решења су: немогућност
потпуног проветравања стана,
неједнаки услови  осунчавања
станова и неизбежност прола-
зних соба.

Све те негативне стране от.
· падају када, на једно степени-
„Шшно одмориште долазе
два стана на спрату.

само
Таквим

г постављањем „станова степени-
, ште је. двапут мање искоришће
но. То значи да на један стан
отпада, око 5 кв, м. спратне по-
вршине више него у случају
са. четири стана на једно сте-
пениште, Ако се узме да ћенове стамбене зграде бити у
„употреби 50—60 година, да ђесе технички и културни ниво
становања. код нас стално по-већавати, онда. је питање "дали по цену уштеде од 5 кв. ме~

тара спратне површине треба

допустити да станови немају

довољно проветравања и нај

повољније осунчавање, поред

незгода пролазних соба. Таква

економичност треба да се ку-

пи по скупу цепу. Таква „еко-

номичност“ у максималном И

окоришћавању степеништа од-

вела је многе архитекте још

она их је одвела у ни
даље: У

зове станова којима се прилази

преко галерије, која постаје

пролазна улица поред станбе-

них просторија.
|

Стога је добро учињено Му

програмом

_

нису постављене

никаква ограничења у погледу

система грађења и груписања

станова. Постављене границе

броја спратова и максималне

квадратуре биле су неопходне

да би се избегле претераности

и нереални предлози.

Ка архитектонским компози«

цијама великих простора

Овим конкурсом је јасно у-

казан прави и једино прави

лан пут архитектонског ства-

ралаштва: не прејектовати и.

градити појединачне, изолова-“;

не зграде, него компоновати :

простране, велике архитектон«

ске целине; не решавати поје-

дине зграде, издвојено од њи-

хове: околине и природе, него

их повезати са читавом окбл~

ном природом у планинску, др.“

ганизовану целину. Тиме што

се проблем станбених зграда

поставља комплексно, где се

архитектонско решавање поје«

диних блокова претвара у ши«

роко, урбанистичко

–

стварала~

штво „где се грађењем нових

станбених комплекса у шири.“

ни, окружених зеленилом, са

много сунца и свежине, Ствар-

но изграђује тип новог града

и нових, бољих животних усло«

ва у њему, — тиме овај кон«

курс добија још много шири и

већи значај по развој наше ар“

хитектонске културе.

Тек овим путем, када се м~

сто преживелог система поје

диначних

_

уграђених

–

зграда;

које својим голим забатима

руже општу слику града, буду,

компоновали одједном, као за-

вршене архитектонске целине

читави блокови и читава стан

бена насеља, тек тим путем ће

 

бити омогућено планско уо-ч

бличавање наших градова У
велике просторне уметничке

композиције. Пут комплексног
решавања великих станбених
блокова, који ће бити посебна
насеља, са својим унутрашњим
парковима и дечјим игралич
штима, са својим основним ко“
муналним и културним цен-
тром, указује на светлије И
лепше перспективе живота У
граду, када ће се данашње у
лице — коридори, мовотоне,
сиве,. пуне саобраћајне“ буке
претворити у широке, мирне
пешачке алеје у зеленилу..·

Најзад, комплексним решава«
њем стнабених блокова и чи“
тавих насеља решава се и је=
дан од крупних проблема 2р+
хитектуре који је био предмет
дискусије и критике кроз: по-
следње деценије. То је про-
блем спољне архитектуре стан“
бене зграде, проблем простор“
ног оквира градских улица. и
блокова. Покушаји свих „пра“
ваца и школа да реше проблем
спољне архитектуре станбених
зграда морали су пропасти са«
мим тим, што је заобиђено
сновни проблем. Није се уви-
дела немогућност архитектон“
ског стваралаштва у

·

оквиру
исцепканих приватних  парце“
ла, где је архитектура морала
да буде сечена и кројена по
последњим модним новостима,
што све није имало никакве
везе ни са архитектуром, НЕ
са уметношћу, И.
Уместо насилне и извештаче«не „фасадне архитектуре“ ко«

Ја се сводила на што ефектније
и што богатије парадне улазе
и „украшавање“ фасада, док
су голе површине забзтних 3:
дова деценијама ружиле иФ
глед града, — уместо тих сит-
них, модних ефеката, данас ко“
Рача сигурним кораком правћистинска, велика архитектура
Композиција великих простора
и уобличавање крупних архи“
тектонских маса. |
Нова архитектура, која Теслужити народу и његовом КУЛ

. ТУРном уздизању, која ће У
мати своју дубокоживотну -с2-
држину, кбја ће у највећој Ме
„Ри изражавати жеље народних
маса града и села за бољим
и пунијим животом, добиће
кроз нову садржину и своје
нове облике. Тек такав слобод-
ни развој архитектуре омогу“
ћиће да архитектонско ствара“
лаштво добије своје право ме“
„сто У културној згради наших
народа. па

Бранко МАКСИМОВИЋ .
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„У овом такмичењу нема
победника и побеђених већ

смо сви победници у Из-

"градњи наше земље, а ра-

дост Сарајева је радост

свих градова - такмичара“.

(Аз товора Кирила Савића,

· претфедника

_

Народног фронта

Београда).

|: предлог Градског одбо-

ра Народног фронта Бео-

града отпочело је 1 јуна 1946

· тодине између организација на-

родног фронта главних градо-

ва народних република међу-

» градско такмичење, које је тра-

јало до 31 децембра 1946 го-

· дине. У такмичењу су учество-

вали Београд, Загреб, Љубља-

на, Сарајево и Скопље. По за-

вршетку такмичења састали су

се претставници градова и су-

мирали постигнуте резултате.

_ На свечаној конференцији, о-

држаној 26 јануара ове годи“

не, изнесени су резултати ме-

„Ђуградског такмичења и пре-

дата је прелазна застава гра-

· ду који је постигао најбоље ре-

зултате. Извештај оцењивачке

комисије поднео је Марко Ни-

кезић, члан Извршног одбора

Народног фронта Београда, У

коме су изнесени значај, зада-

ци и најглавнији резултати та-

· кмичења, као и предлог Коми“

дтдељивање заставе

најбољем граду. Ова свечана

конференција била је велика

манифестација оратства и је-

динства наших народа и успе-

ха Народног фронта у обнови

и' изградњи наше земље.

сије за

Значај међуградског так-

мичења за организације

Народног фронта

Међуградско такмичење уне-

ло је велику новину, значило

је преокрет у раду организа-

ција Народног фронта градова

који су се такмичили, Оно је

унело много шири садржај и

дало нов велики полет раду

фронтовских организација. Те

нове могућности долазе баш

отуд што су се организације

Народног фронта оријентиса-

ле на нове задатке, на задатке

пружањанајвеће помоћи у при-

вредној изградњи земље, који

> су били блиски и разумљиви

широким народним масама, а

одбациле старе форме које су

изгубиле садржину и постале

сметња, у раду масовних орга-

" низација.

»

| ракмичење је, осим прелаза

на нове задатке, имало и дру-=

ги значај, пошто су у њему У“

"чествовали главни градови свих

наших република и оно је до-

било посебну важност у међу“

собном упознавању и повези-

вању градова, У учвршћењу

(братства и
| народа.

Уношењем у такмичење ак»

ције за помоћ селу оно је до-

„било свој значај и у јачању са»

веза радника и сељака, створе

ног у данима рата. |

"У самим градовима, који су

се прихватили такмичења, оно

је омогућило организацијама

Народног фронта да окупе вр“

ло широке народне масе, да

привуку и одушеве многе љу

де који се дотле нису нигде

активно ангажовали, а многи

нису ни били чланови Народ-

вог фронта. Осим тога, на но-

вим задацима оспособио се и

показао велики број нових и

добрих организатора и акти-

виста, а с друге стране откри-

ла су се на многим местима

разна причала која нису хте-

лаи нису била у стању да на

овим задацима окупе људе, Та

смена људи и ницање нових

активиста У Народном фронту

допринели су његовом уУчвр-

шћењу и значајни су за сав

његов даљи рад.

У раду свих масовних орга-
низација такмичење је имало и

тај значај, што је у њему мно-
Ро. чвртће но раније обједињен

муНародном-фронту- рад свих

  

  
  

     

  

јединства наших.

   

Влада Симић
предаје прела-
зну заставицу
Хамди Мисир-
лићу као прет-
ставнику

_—

по-
бедничког гра-
да — Сарајева

 

организација — „синдикалних,
омладинских и АФЖ-а,
Такмичење главних градова

република указало је такође
на нове могућности организа-
цијама Народног фронта у мно.

гим другим градовима и ме-
стима широм наше земље и по-
могло да се појача талас так-
мичења и радни полет који су
створени акцијама. радничке

класе и омладине.

Задаци међуградског ј
такмичења

Међуградско такмичење је
заказано У следећим гранама

рада организација Народног

фронта: у производњи, у уре-

ђењу града, у помоћи селу, У

помоћи народној власти и у

културно-просветном раду. Ове

гране рада ушле су у такмиче-

ње због тога што се кроз њих

најбоље могао показати поли.

тички утицај и рад појединих

организација на окупљању ши

роких маса народа.
Иако организације Народног

фронта немају могућности да

правилно евидентирају успехе

у производњи, активност син-
дикалних организација на по-
бољшању производње укључе-

на је у ово такмичење, због

тога што је она темељ наше

обнове, а радничка класа стуб

Народног фронта и што се без

тих снага не може ни замисли-
ти широка и општа акција На-

родног фронта. Успеси наше

"радничке класе у току такми.

чења праћени су и популари-

сани углавном политички, али
су они били путоказ и пот»

стрек свим масовним органи
зацијама да уложе све снаге и
покажу истрајност при реша-

вању својих задатака. .

Задатак на уређењу града

узет је због тога што су наши

градови већим делом били или
озбиљно оштећени, или бар у-

велико запуштени услед оку-
пације и рата и што су народ“

ни одбори и други органи на»
ше власти. имали. да, поред о-
сталих тешких питања, прегну
на рашчишћавање, обнову и у-
ређење градова. У свим градо-
вима развио се на обнови и
уређењу града огроман рад,
који је окупио мало и велико;
људе. свих година и професија,

и дао богату садржину редов-

ном раду основних фронтов=

ских организација. |. –

__Акцију за помоћ.селу, која
је била развијена у многим
крајевима у. лето. и јесен 1945
године, узеле су организације
Народног фронта у такмичење
зато, што је та акција била не»
обично значајна у периоду кад
је сељаштво. уз помоћ наше

државе чинило прве кораке да
обнови своју економију, да

стане на ноге и да крене путем
бољег, за њега раније: непозна-
тог живота, У то. време је сву-
да, без изузетка, била „потреб.
на брза помоћ селу. Читаву
ову акцију покренули су, а У
почетку су једино м' учествова»
ли У њој, фабрички радници.
Њеним укључивањем у међу.
градско такмичење она је МНО- |

го шире захватила и поред фа-
бричких радника привукла ве-

лики број знаталија свих стру-“

ка, а затим лекара, ветерина-
фра, просветних радника, жена
и других, који су могли на о-

вај или онај начин да помогну

сељацима.
Акција за помоћ селу дала је

у селима подршку и нове сна»
ге организацијама Народног

фронта, показујући да. не само
наши државни органи већ и
широки слојеви радног град-
ског становништва чине све за

бржу обнову сеоске привреде
и бољи живот сељака. Кроз
такав рад, организације Народ-

вог фронта градова допринеле

су јачању савеза радника и се-
љака. '
Рад масовних организација

на помоћи у раду народне вла-
сти обухваћен је такмичењем,

јер је то један од основвих за-

  

· одбора, Народни

 

Најбоље резулта!
Народни фронт града

датака Народног фронта и пре-

ка потреба наших народних
фронт је У

нашој земљи најмасовнија, све-
народна политичка организа-
ција, која сноси политичку од-

говорност за рад наше власти

и треба да се бави њенимра-

. дом и политички њоме руко“

води.

Наши народни одбори имају
сталну потребу за том помоћи

| у свом раду да би могли функ-

пе
та
тв
ај
ит
а
а

ционисати као занста -демо-

кратски органи власти,
Организације Народног

фронта трудиле су се да оства.

ре и овај задатак, али се мора
· рећи да су у томе још на по-
четку и да се кроз ово такми-
чење није развила колико тре-
ба баш његова главна, поли-

тичка страна, већ је на првом

месту била развијена техничка
помоћ организација фронта на-
родним одборима, Народни од-

бори су запосљавали грађане
преко фронтовских организа-
ција на разним задацима и то
је за њих била озбиљна помоћ.

У организацијама Народног

фронта није било довољно ра-
звијено претресање рада и за-
датака наших органа власти.
Основни задатак оспособљава,

ња и навикавања организаци-
ја Народног фронта, укључу-
јући ту синдикате и остале, да
се баве радом и проблемима

 
ћи његовом озбиљном реша-
вању.

· Културно-просветно . подиза-

ње народа јеједан од главних

задатака Народног фронта и

организације су се старале да
кроз ово такмичење обухвате

„културно-просветни рад свих
масовних организација, На о-

вом пољу су постигнути огром-

„ви резултати, различни према

томе
били пред организацијама У

појединим градовима, да ли:у“
чење људи писмености, или да»
ње културно уздизање, |

. Резултати такмичења
. __Уу појединим градовима

"Београд: на уређењу града

рашчишћено је 60.292. кубна

метра рушевина, на перифери-
ским улицама насуто је. 60.716

кубних метара шута, а урађено
је. преко : 60.546 разних земља-
них радова. Скинуто је 23.956
квадратних метара старе кал-
дрме, а каменом и циглом по»
плочано је нових 55.036 мг у
лице, У парковима је прекопа»
но :127.824 м: травњака, У ак-
цији. за пошумљавање засађе-
но је 101.550 садница. Укупно

је учествовало око 78.000 гра-
бана и дало 1,577.713 радних
часова. Притом је било дана

кад је ' истовремено радило У
Београду 31.500 грађана,

У помоћи селу београдске
радне екипе учиниле су 470 по-

сета у 187 села Србије и Сре-
ма и извршиле 123.970 разних
оправки, од чега само металци
81.147. Лекари и ветеринари из-

вршили су 21.102 прегледа И
интервенције, а на село је по-
слато 28.978 књига и 7.544.
претплата на листове,
У културном раду описме-

њено је 1.915 људи, а још јена
течајевима 2.554. Просветне те-
чајеве завршило је 439, а још
учи 1.245 лица. Разне стручне
течајеве свршило 1.700, а још

учи 3.458 Одржано је 4.927
предавања и усмених новина

· са 498.983 посетиоца. За Зрен
се пријавило 12.424 такмичара.

20 ОКТОБАР

који су. главни задаци.

народних одбора, још увек сто-
_ ји пред њима и тек треба при-

У помоћи народним власти»
ма дато је на разним послови-
ма 695.796 добровољних радних

часова,

Загреб: Грађен је савски на-

сип који има да обезбеди од
поплаве велико земљиште на-

мењено индустрији, Насип је

дуг 1 километар и на његову
изградњу утрошено је 51.100

кубних метара материјала, Сем

тога, дато је за изградњу др:

жавних станбених зграда
242.364 добровољна радна часа.
Овим радовима било је обухва-

ћено око 70.000 људи,

У помоћи селу вођена је

крупна акција за обнову три
попаљена српска села: Влахо-

вића, Војнића и Дивосела, У

току такмичења прикупљено 1е
7,979.964 динара за та села. Из-

грађена је једна железничка

станица и један дом културе,

а послат намештај за једну о-

сновну школу, послато је 18.702

књиге и претплаћено 513 села

на штампу. Сем тога слате су
на село радне. екипе,

На културном раду било је

6.192

_

разна предавања

—

са

722.632 присутна. У 12' раднич-

ких културних друштава и 10

домова културе развијен је'ши-
рок и успешан културни рад.
У раду на помоћи народној

5 Пан ка Хану

Почасно претседништво

Љубљана: На уређењу града
оправљено је 35.660 квадратних
метара пута, а са рушевина је
рашчишћено 10.086 кубних ме-
тара шута, Главни рад је био
на друму Љубљана—Јежице.
_ На помоћи селу главна акци-
ја била је на поправљању 528
оштећених сеоских кућа и на
изградњи 12 нових. Сем. тога,
послата је на село 881 радна
група. 1 -
У току такмичења организо“

вано је 6 нових културних дру=
штава; а укупно. је. држано У
Љубљани 3.800 разних преда-
вања. ' ' .
На помоћи, народним власти»

ма дао је .Народни фронт
209.782 радна часа, а сем тога
издржавани су дечији домови
и обданишта који нису били
на буџету Градског народног
одбора и за то је сакупљено
3,800.000 динара.
Сарајево: На уређењу града:
35.129 кубних метара разних
радова, међу којима је. најва-
жнији водовод у дужини од
7.013 ' метара. Из Миљацке и
Сушице извађено је 8.990 куб-
них метара муља и очишћена
површина од 43.669 мг. На свим
радовима дато је 579.765 рад»,
них часова.

У помоћи селу. Сарајево је
најважнију акцију имало у га
шењу шумских пожара који су
претили да захвате околна се-
ла, Само на томе послу дато
је 124.160 радних часова. Рад»
не екипе су учиниле 168 посе-
та селима,

На село је послато 5.096 књи-
га и 3.294 комада новина. Уве-
дена је електрична струја у два
села у 165 кућа. Саграђено је
нових 7 сеоских кућа и једна
основна школа,

У културном раду обухваће-
но је течајевима 3.285 неписме-
них а 6.106. полазника разним
стручним течајевима, Сталним
читалачким групама обухваће-
но је 15.522, За Зрен се прија-
вило 2.611 људи. На 1632 пре-

давања. и усмене новине обу»
хваћено је 311.193 присутна,

З-

„мичења рад

ни.
„фронта неће моћи да се: так-

  

власти дато је на разним по-

словима 857.033 радна часа,

На помоћи народним власти-

"ма дато је:329.311 радних ча-

сова. Поред редовних посло-

ва, који су исти као код дру-

гих радова, важна је била бор-

ба против тифуса.
У Скопљу је на уређењу гра-

да рађено на исушивању моч-

вари при" чему је ископано

11,308 кубика земље. У раду

на. подизању двеју школа пре-

несено је 5.110 кубних метара

песка и шљунка. Поправљено

је 28 улице и насуто. 2.460 куб-

них метара песка и камена.

Засађено је 167.162 дрвета.

У помоћи селу послато је У

село 237 добровољних екипа,

које су оправиле 2.500 земљо-

радничких алатки, извршиле

700 лекарских прегледа, по-

правиле 980 пари обуће и 40

кола. Нарочито је помагано

· селима приликом жетве.

У помоћи народној власти

дато је 230.000. добровољних

" часова, а много је труда уло-

жено у борби против скакава-

ца и тифуса. На културно-

просветном. раду обухваћено

је 2.299 неписмених течајеви-

ма, који се одржавају на ма-

кедонском, албанском, турском

и циганском језику. Организо-

вано је 109 стручних течајева

са 2.206 полазника.

Ови резултати приказују са-

„Народног фронта водиле у о-
квиру ·међуградског такмиче»
ња. У току седам месеци так-

је постао тако

разноврстан да је немогуће све
„изнети у појединостима. Фрон-
товске организације су се так-
мичиле у свим гранама рада.

Данас је делатност органи-
зација Народног фронта толи-
ско разноврсна да се не може

ни замислити да се у једном
задатку, У једном такмичењу
„обхвати све. Сем тога, У. ра-
„зним градовима и проблеми су
другачији и задаци специфич-

Организације Народног

миче у свему и са свима, не
обазирући се на те посебне
прилике и задатке по својим

местима, Све ово води томе да
се данас такмичење разложи у

„низ нових утакмица које: ће за-
казивати посебно у сваком по-

једином питању град са гра-
дом, рајон са рејоном 'и преду.

„зеће са предузећем, укључују“
"ћи ту и сва остала места, а не
само ових пет градова, који су

— СВЕЧАНА КОНФЕРЕНЦИЈА ПОВОДОМ ЗАВРШЕТКА МЕЂУГРАДСКОГ ТАКМИЧЕЊА
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те постигао је

Сарајева |
мо најкрупније и најважније

акције које су организације

се сада такмичили, Притом ће

они уговарати различите ро-

кове и све друге послове пре-

ма својим потребама. Овакав

даљи развој такмичења неће

ослабити везе које су до да-

нас створене међу градовима,

Прелазну заставу добио је
град Сарајево

Оцењивачки одбор донео је

свој суд, према општој оцени,

о томе која се организација

највише заложила, која је нај“

"шире политички окупила па-

родне масе и у којој се најин-

тензивније одвијао живот кроз

читаво ово такмичење. При-

том се гледало не само на то

колико је рађено, већ и коли-

ки је град, какве су опште при-

"лике и могућности, какав је

културни ниво, Најбоље резул-

тате постигао је Народни

фронт града Сарајева, који је

уложио највеће напоре на 0-

купљању грађана у Народном

фронту и на савлађивању за-

датака и тешкоћа који су ста-

јали пред њим. Прелазну за-

ставу Народног фронта Југо“

славије добио је, према томе,

за најбоље резултате постигну“

те у међуградском такмичењу,

Народни фронт града Сараје-

ва.
<=

ИЗ ГОВОРА ДЕЛЕГАТА
НА МЕЂУГРАДСКОЈ
НОНФЕРЕНЦИЈИ

 

БОРИС МАЈЕР делегат Народног

фронта ЗАГРЕБА... Ја бих само

хтео да укажем да наш најважнији

рад где смо у само у помоћи три пол

паљена српска села у току такмиче-

ња дали осам милиона лдизара а у“

кратко до сада пуна 33 милиона, На

том раду ми смо окупили све наше

фронтовце а највише омладину. Опи

су се исто тако истакли у радовима

на вараждинској цести и савском "на

сипу у којима је учествовало скоро

70.00 фронтоваца. У раду на попаље-

Ним

'

српским селима пајбоље се мо-

гло видети како народи хрватски ми-

сле и дубоко верују да је то најбо=

њи доказ братства и једихства срп=

ског и хрватског народа. Само тако,

уједињени, ми можемо даље настави,

ти изградњу наше домовине под воћ-

ством нашега маршала Јосипа Броза

Тита.

АЛОЈЗ ЖИГОН делегат НФ ЉУ-=

БЉАНЕ. |

— Код нас није било толико ва•

жно питање неписмености, Наши ве•

лики радови били су на путу Љуб-

љана — Јежице где је радило око 10

хиљада људи, а затим смо сву па-

жњу после тога посветили питању е=

лектрификације и иптдустрије, које

су пред нас поставили друг Тито и

Савезна влада, Томе питању ћемо

даље посвећивати највећу пажњу.

ХАМДО МИСИУЛИЋ, делегат На-

родног фронта САРАЈЕВА: Ова за

става биће потстрек грађанима Сара.

јева и народу читаве Босне и Херце-

- товине да испуни све задатке који се

„пред њих постављају у данима из

градње земље које пред ас поставља
наша Влада и друг Тито,

БЛАГОЈЕ ПОПОВСКИ делегат На
„родног фронта СКОПЉА:

= Наши први задаци били су да

"прикупимо , на заједничком раду и
Србе н Шиптаре и Турке, односно
мањине, тако да заједнички учеству-
ју на свим радовима. Ми смо то и
успели и тако смо могли скупљени
сви заједно ла се посветимо осталим
радовима. Прва нам је акција попис

. неписмених где смо окупили преко
10 хиљада, Друга акција коју смо
предузели а која је за нас важна, бн-
ла је та да смо вршили асанацију
мочваре око Скопља и тиме смањили
проценат маларије за 80 од сто. Вр-
шили смо исто тако н пошумљавање
околине Скопља,
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Пропусти појединих подружничких управа

у новембру и децембру 1946
7 о окончању новембарског
71 такмичења воћства син-

„дикалних' подружница имала

су задатак да одрже такми.
чарски полет на висини при

"уласку у ново, мМајско такми-
“чење и да добром организаци-

„ јом- и. непрекинутим континуи-

тетом у раду наставе да руко-
воде и каналишу у позитивном

"смеру непресушну енергију и
"радни полет: трудбеника Бео-

„града. .

Огромном броју подружнич.
ких управа успело је да овај

“задатак оствари у потпуности,
"жористећи одушевљење наста.

ло по сумирању успеха из но-
вембарског такмичења. Већи-

" на подружница успела је да.
“њихово чланство у новембру, и

децембру покаже велико зала-

гање на послу, пребацујући
стално постављени производни
план, Скоро све подружнице
Месног одбора. дрводељаца: у-

"спеле су да своје планове за

новембар и децембар испуне,

а често и премаше. Од метал.
них предузећа радни колектив

"„Ортопедског завода“ истакао
"се у пребацивању производног

плана..за новембар и децембар,

премашивши га од 1,44%, до

"24%. Предузеће „Освит" пре-

машило је план за" читавих
311%,-а радни колектив „Ел-

ке", „Београдске текстилне“ и

других предузећа успели су

да знатно премаше своје про-
"изводне и такмичарске плано-
ве у ова последња два месеца.
„Све оне подружнице које су

успеле да правилно разумеју

“жеље свога чланства постигле
ову у такмичењу за месец во-

вембар и децембар добре ре.

зултате. Овај успех је уједно

очигледан доказ о зрелости
воћства. подружница и о њи-

ховој спремности да у прву го-

дину. планске привреде ступе
са, сигурношћу да ће годишњи

производни планови бити ис-

-пуњени исто онако као што су
то били и досада постављени

· задаци и такмичарски плано-

ви. ; ·

„- „Огроман број синдикалног

чланства. гледа у управе. сво-
“љјихподђужница, са поверењем,
“имајући за собом већ постигну.

сте позитивне резултате.

Али уогроман“ не значимн

„целокупан. Јер је известан део

_ подружничких управа, осло-
нивши се на успехе постигну-

те. до новембра, дозволио да У

такмичењудође до застоја, да,

се начини по радни елан неко-
ристан предах ида се радни

учинак у новембру и децембру

смањи. Треба подвући чиње-

ницу да је највећи број ова-

квих подружница из металне

_ струке, из оног дела радничке

класе која ће морати у вели.

'ком послу електрификације и

индустријализације да прими

на себеглавни терет рада.

Кривица, што је до овог за.-

стоја дошло лежи, углавном,
на воћствима подружничких У-

· права. Застој се одмах- осетио

на резултатима, постигнутим У

новембру и децембру 1946. Та-

ко, у новембру метална преду-

зећа: „Југострој“, „Голднер“,

„Обилић“, ливница, „Југ", „Ју-

гокомбинат“ и „Исток“ нису

испунила, производни задатак.

"Од текстилних предузећа про.

зизводни задатак нису испуни-

ла предузећа, „Дом", „Победа
и „Мачва“.

У децембру од металнх пре-

дузећа производни задатак, а

тиме и такмичарски план, ни-

су испунила, следећа, предузе-

ћа: Титан", „Југокомбинал“,
„Исток“, „Радоје Дакић", „Ме.

тал“, „Т јули“, „Метал-фарбе",
„Југострој“, „Њлипс“, „Чели-
кос", „Обилић“, „Гвожђар“ и

" „Електрорад“, а од текстил-

инх „Скив' и „Мачва“.

Општа је појава. код свих на-

" бројаних предузећа да, је орга-

низација такмичења била. сла-

ба и да. код већине њих не по-
стоје норме, а где нема норми  
Пе. 2, 

СОВЈЕТСКИ КАЛЕНДАР ЗА 1947 ГОДИНУ
ИЗ ТВХНИЧКИХ РАЗЛОГА ИЗЛАЗИ ИЗ
ШТАМПЕ КОНЦЕМ МЕСЕЦА ЈАНУАРА

“а Поруџбине и претплате за прво издање не

24 примају се бише, пошто је календар распродат

Првог фебруара даје се у штампу

ДРУГО ИЗДАЊЕ КАЛЕНДАРА Г
За друго издање примају се поруџбине и

претплате до краја фебруара месеца 1947

У у године, наадресу: -

„Друштво 30 култорну сарадњу Југославије са СССР
пи РАИ 35|Ц па ит а

- _ |Чековни рачун бр. 404222 код Привредне

“банке у Београду – Филијала10

____БдЕНА _КАЛРИДАРА ЈЕ 25 ДИНАРА

нема ни правилно постављеног
такмичења,

Уместо да су управе подру.
жница, у заједници са технич-
ким руководиоцима предузећа,
настојале да, се на свим посло-
вима, где је то могуће, заведу
норме, онв су дозволиле да
чак производни задаци не бу-
ду испуњени. |
Тако се дошло до стања да

поједина предузећа улазе у

планску привреду неспремна.
и не само то, већ се у вођењу
планске изградње ступа, са,
радном пасивом, са задацима
које је требало испунити још

 

У прошлој години, а који су
остали неостварени.

Све оне управе синдикалних
подружница, које су због не-
довољне будности дозволиле
да до овог стања, дође, да би
поправиле недовољне резулта.

те из последња два месеца,
прашле године и да би оправ-
дале поверење чланства које
их је бирало, дужне су да, у
заједници са управама преду-
зећа, уложе максимум снага

на поправљању и надокнађи-

вању учињених пропуста.

Једино до краја јануара, и

године
никако доцније, могле би да
се заврше све припреме за
прелаз на планскирад и да се

поред производног задатка, за

јануар надокнаде пропусти у-

чињени у новембру и децем-

бру. : ји

Радничка класа одушевљена,

је преласком на планску при,

вреду; она. је имала, и има не.
саломљиву радне енергију, а

на. воћствима синдикалних по-

дружница. и управа предузећа.
лежи задатак да се та енерги-
ја што рационалније употреби.

- Б. В..

„Октобарска слобода“ прима
нове обавезе

уго и пиштаво засвирала,

је сирена на фабрици
„Октобарска слобода“, У мно-

гобројним одељењима преста.

ли су да се окрећу точкови, а

дугачки кожни кајшеви, ски-

нути са лежишта, млитаво су
св отпустили.
У велику салу са дугачким

редовима разбоја, стижу гру-

пе од по неколико радника и

радница, бришући о одела за-

прљане руке. Разговор, бучан

и жив, на моменте се прекине

да би очи пажљиво погледале

на подиум подигнут на брзу

руку, смештен отприлике на

средини сале, Ускоро се сала

чапунила.

Данас се одржава конферен-

чија. Конференција, без свеча.-

ног декора, но ипак необично

свечана. Конференција на, ко-

јој ће се дати и примити нове

обавезе за производни план у

току 1947 године. Радници и

раднице „Октобарске слободе",

који су у прошлом такмичењу

пребацивали норме, обавезаће

се сада да. ће и нове, још веће

ворме испунити.

Разговор се претворио у не-

прекидно жуборење: На'подиум

се попео секретар Подружни-
це и чврстим гласом надјачао

све остале:
— Другови, ми... ми смо

похваљени, рекао је узбуђено.

Добили смо писмену похвал-
"вицу од Централне управе Са.

веза радника и намештеника.

индустрије текстила, и одеће

за, успехе које смо постигли У

раду у периоду новембарског

такмичења. Наше предузеће

је међу текстилним предузе-

ћима у Народној Републици

Србији заузело друго место.

Речи су звонко прошле кроз

салу и, при последњем одјеку,
одједанпут се изгубиле у оду-

шевљеном аплаузу.
— Живели радници „Окто-

барске слободе“!
— Покажи похвалницу, Уз-

викивали су људи и дуго још

после тога пљескали сами се-

би. За тешке напоре добили су
заслужено признање,

То је био почетак ове конфе-
ренције. Сада су на уздигнути
подиум ступали, један по је-

дан, од директора предузећа
до руководилаца појединих 0-

дељења, понеки стидљиво, по.
неки одлучно, али сви са ја-

сним и одређеним бројкама,

давали обавезе. Мајстори пре-
дузећа обавезују се да ће, без
штете по продукцију, оспосо-

бити дунавско одељење „које

сада, због оштећења, не ради;

"цело доње ткачко одељење о-

бавезује се да ће испунити

план десет дана пре рока, а

двадесет радника из истог 0-

дељења, посебно обавезују се
да ће смањити отпатке конца,

за, 10 до 209,; неписмени рад-

ници обавезују се да ће завр-
шити

·

аналфабетски

_

течај;
канцелариско одељење позва.

ло је на такмичење канцела.-

риска одељења, свих текстил-   

них предузећа у Србији; удар-
ница Дицка, Станковић, са још
пет радника, обавезала се да
пребацује норму свакога дана
за 20%; Елизабета Радуловић,
трострука ударвица, са још
три другарице, обавезује се да

ће обучити једног или двојицу
радника — ученика итд. итд.
Радници су се обавезали У

своје име, руководиоци одеље-

ња у име својих одељења, а

цело предузеће обавезало се

да, ће план производње за: 1947

годину повећати за. 50% у од-

носу на прошлу годину.
Сви, цело предузеће дало је

обавез". А' обавезе — то су

. бројеви, проценти, квадратни.

метри. Обавезе — то су хиља-

де новог рубља, хиљаде нових
метара. штофа. Обавезе — то

је рад, дуг и тежак рад, нови
ударници и нова победа рад-

ника.. :
"И кога год питаш одових

људи, са прљавим рукама и

"светлим лицима, шта мисли о

новомплану и обавезама. које
су дали, рећи ће брзо, без раз-

мишљања;
— Велиш да ли ћемо испу-

"нити обавезу : је“ -
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— Шта кажете Где је то надлештвор
— Идите само право док можете, а кад -заглавите у снег

— стигли сте пред то надлештво, · -

 

НАЈЗАСЛУЖНИЈИ РАДНИЦ

Радница ударник фабрике „Елка"“
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„НИКОЛА ТЕСЛА“
најбољи колектив на смотри_

културно - просветних

друштава |
ао најбоље културно-у-

А метничко друштво, у це“

лини оцењено је културно-Уу-

метничко друштво „Никола Те-

сла“, месног одбора номунала-

ца. Друштво „Никола Тесла

основано је октобра 1944 годи-

не и развило се од малог му-

шког хора у снажно културно-

уметничко друштво кофе данас

броји 182 активна члана, од Ко-

јих су:75% радника. Друштво

је у овој години дало 138 јав-

них наступа, · било хорске,

драмске или фолклорне секци-

је 6 пута обишло села и про-

вело као колектив 14 дана на

обради земље у Бесном Фоку,

где је пружило свим радници-

ма и сељацима срдачан и и-

скрен културни програм. Тре-

ба истаћи правилан рад ДРУ-

· штва које се стално проширу-

је и бројем својих чланова и

развијањем нових секџија, та-

ко да данас друштво има хор-

ску, музичку, драмску, фол-

клорну и литерарну секцију, а

посебно треба истаћи форми-

рање омладинског хора од У-

ченика Белсапа. Поред тота,

друштво је успело да уреди

своје друштвене просторије и

да оснивањем, библиотеке и
читаонице постане не само У-
метнички, већ и просветни

центар свога чланства, њихо-
вих породица и пријатеља.

Приредба друштва „Николе

Тесле“ учинила је најбољи у-
тисак на титавој смотри због
доброг избора програма, добре
организације као и уметничког

извођења које је било искре-

но, топло и добро увежбано.

Поред културно-уметничког

друштва „Никола Тесла“ иста-

кло се као целина културно-

уметничко друштво „Бранко

Цветковић“ које претставља

"врло дисциплинован и марљив

колектив, пун полета и љуба-

ви за развијање културно-у-
метничког рада. „Бранко Цвет-

ковић“, друштво железничара

и бродараца је својим посета-

ма Новом Саду, Суботици, За-
гребу и Омладинској прузи у-

спело да манифестује и учвр-
шћује братство и јединство

Нарочито тре-

ба истаћи иницијативу друштва
„за: образовање -пионирског хо-
ра, жоји: је образован. почет-

ком децембра 1946 године. На
тај начин „Бранко Цветковић“

показао је пут проширења ра-
„да. културно-уметничког дру-

штва и његовог. даљег успеха.

Као треће друштво, које као
целину треба похвалити, је
„Стеван Бракус“ на Чукарици.
„Стеван Бракус“ основан је и-
ницијативом МСВ почетком
1946 године, а у том кратком
времену успео је да окупи око
себе и радништво и становни-
ке насеља Чукарице, да свла-

постала директор фабрике
а би се управљало прех

1 дузећем и фабриком мо“

ра' човек имати пуну касу, ви-

соке везе, велику наобразбу и

дугогодишњу шпекулантску

праксу, Уз то мора да буде

фини човек и да уме новац за-

рађен на зноју радника дапо-

троши на барове, пијанке и
клађење на коњским тркама.
Овакво уверење покушавали су
некада власници фабрика..и

предузећа да улију свим мо-

гућим средствима У раднике.
Ипак, нису могли убити ве-

Ру радника У своје снаге, веру
људи који су стварали својим

рукама сва предузећа и све
фабрике, Ма
Мржња према радницима од-

вела је већину „високо обра-

зованих“ директора за време
окупације — у издају, а рад-

ничка класа је кроз тешку бор-

бу извојевала слободу, праву

и истинску, без експлоататора.

Ослобођене су биле њене ства-
ралачке снаге. Ударници и но-
ватори ницали су по предузе-
ћима и фабрикама, радосни

радни полет слободних људи
захватио је целу нашу земљу.
Рад се слави и поштује, а хи-
љаде непознатих радника по-
стају познати и поштовани од
народа. .

Најбољи радници" — удар-
ници постајали су управници

у предузећима, А у прикрај-
ку, развлашћени и злобни, па-
косно су се церекали бивши ве-
лефабриканти: „неће умети“,

„неће знати прости радници да
управљају предузећем“. А пре-
дузећа и фабрике су кренула
напред и без њих, производња
је расла.

 

У трикотажи „Елка“, прили«
ком сваког такмичења, била је
проглашена за ударницу Де-
санка Влајнић, скромна и вред“
чна радница, У четири такми-
чења "четири пута је постала
ударница. Радница је двадесет
и шест година. Беда,. ниске
наднице родитеља, приморали
су је да као дете од десет. го-
дина,ради у фабрици. Није и-
мала ни детињства ни, радости,
«већ је од малена знала само за
тежак, шеснаесточасовни рад.
Авет беспослице приморао је
и њу као и: остале радникеда
ради и. поред тешких услова
и прековременог рада, који је
из њих :исисавао власник,

После ослобођења дошли су
за Десанку Влајнић као и за
све остале раднике нови дани.
Прионула је на рад са великим
одушевљењем, јер се. остварио
сан радничке класе. С полетом
је радила и У сваком: такмиче-
њу пребацивала. норму. У по-
четку је радила на две маши-
не, па на три и, најзад, на: че-
тири. МИкад се спремала дара-
ди на пет машина, десио се
у њеном животу преокрет.
Двадесет четврти јануар ове

године остаће заувек у сећа-

њу раднице-ударнице Десанке
Влајнић. Решењем број 209
„Земаљске управе за. текстил
поставља се радница Десанка
"Влајнић на положај директора
"фабрике. „Елка“, Решење, као
и сва слична решења, спрово-
ди у дело оно, на штаса звер-
ском мржњом и неприкривеном

злобом гледају бивши власни-
ци фабрика, оно због чега сви
инострани магнати вичу на сав
глас да У нашој земљи нема
демократије, „Од фабричке ма~
шине не може се у канцелари-
ју управе предузећа; пропашће
предузеће, пропашће привре-
да“, — шапућу бивши фабри-
канти са празним џеповима и
злобом у души.

Двадесет петог јануара ове
године ујутро Десанка Влајнић
"није отишла код машина, већ
је заузела место директора
предузећа. Њена радост била
је и радост радника у фабри-
ци, Ето, човек из њихове сре-
дине управља фабриком.
А шта каже на то Десанка

" Влајнић»

— Ми радници знамо да је
ово наша, радничка. држава.
Да има ко да се брине за нас,
да нисмо више запостављени.
"Данас-"радимо за себе и преду-
зећа су наша, И то нам даје
толико 'снате да радимо што
више и што боље, Постала сам
„Ударница, јер ми, стари рад-
ници, некада експлоатисани
најбоље осећамо данашњу сло:
боду. ла.

— Питате како сам се сна-
шла на послу. Истина, жао ми
је другова и другарица, нави-
кла сам да будем поред ма-шина са радницима, са друго-вима, Мало ми је необично мново. бити у канцеларији Али'"савладаћу и снаћи ћу се на но.вој дужности. . Нема тешкоћеЖоју радничка класа не.би мо-Ггла да савлада. Трудићу се ланаше предузеће оправда назив  

  

да, без профебионалних рукб-

водилаца, добар, ведар и по-
летан програм.
Иако ради под тешким. усло

вима, јер нема подеснепро-
сторије, „Стеван Бракус ра
звио је рад свих секција и пр-

ви основао пионирску фол-
клорну групу, захваљујући баш
тој чврстој повезаности са

радницима, њиховим породи=

пама и осталим становништвом

насеља Чукарице.
Као најбоља хорска секција

оцењен је хор „Абрашевић“

при МСВ. Овај хор се- истиче _
својом масовношћу, одличним

гласовним материјалом и со«

лидном увежбаношћу. |

Осим. тога, треба похвалити
хор културно-уметничког дру.

штва ПТТ, који је.у својој -ин
терпретацији дао најпозитив- |
нији вокални стил, непосредан

и осећајан. Исто тако · треба

похвалити Хор „Бранка Цвељ
ковића“ који, иако је услед

премештања чланова

_

хорова,

успео да се стално одржи: на

висини и да добро спреми.свој
програм.

Као најбоља драмскасекци«
ја оцењена је драмска група
„Николе Тесле“. Ова драмска
група одабрала је најбољи.ко.
мад узевши „Младост отаца“

од Горбатава и дала га свеже,
искрено и показала најбоље у- |
слове за даљни развитак и нљ

предак. Поред тога, треба по-
хвалити драмску секцију дру- |
штва „Бранко Цветковић“,ко«
ја је извела неке сцене изко»
мада „Туђе дете“ од Шкварки-
на. Ова драма има вајзрелији
ЉУДСКИ материјал са извесном

рутином, која је можда на мо
менте прелазила у шаблон; Не
бисмо били објективни када
не бисмо похвалили напоре
драмске секпије друштва

„Радник“ и културно-уметнич-

ке групе месног одбора месне
индустрије и занатства, у који.
ма се истичу веома талентова“

ни и способничланови. Е
Најбоља фолклорна група: је

група друштва „Радник“, која
је дала прекрасна народна:ко-
ла, играјући искрено, укусно: и
усклађено.

Као стилски чиста'и добра
"фолклорна група· -истиче. се
група „Стевана Бракуса“, 'Ко-

" ја је успела, поред тога, да ор-
ганизује и добру музичку пра-
тњу малим мародним  орке-
стром.

Свакако треба истаћи фол-
клорну групу друштва „Горан“
због оригиналности, јер је по-
ставила на сцену први пут на-
родно немо. коло. ;

Такође

_

треба

—

похвалити
фолклорне групе „Николе Те-
сле“ и „Бранка Цветковића“
које су пошле путем лепе.и
Укусне стилизације, ба

 

   
Десанка Влајинић

Директор. фабрике „Елка“.

   

   
  

   

  

  

 

   

    

најбољег текстилног колектива
У Србији.

- Преко дана је Десанка Влај-
нић у фабрици, а увече иде у
Ударничку школу и после шко“
ле пешачи девет километара
свакодневно до свог стана 4
Бановом Брду,

— Није ми тешко, каже Де"
санка Влајнић; толико волиме
да учимо сви ми који посећу“
јемо школу. Има другова који
станују чак на Звездари и Ни"

је им тешко да свако вече пе“
шаче до куће. 5

ЈИ последња нада бивших
власника да радници неће сте“
ћизнања, утопиће се у вели“
Кој енергији и вољи за уче"
њем ослобођених трудбеника.
Излазећи из фабрике у уши“

ма ми још звуче речи раднице“
управнице, речи које изража
вају веру и поуздање радничке
класе у своје снаге:

— Нема тешкоће коју раж
ничка класа не би могла Да
савлада,

Ф. АЋИМОВИЋ у
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За брзо оспособљавање
грађевинских радника

| Ретстојећа грађевинска де-
латност развијаће се у о-

жвиру већ припремљеног пла-
на и то не само у Београду.
већ у читавој земљи, Нарочито
у Београду, како по броју обје
жата, тако по величини и оби-
мурадова који ће се на њима
изводити, претстојећа грађе-
винска сезона у свему ће пре:

машити ниво предратне грађе»
винске делатности.
С обзиром на постојање пла•

на за грађевинске радове У

претстојећој сезони, због чега
је могуће да се уочи сва ње-
гова величина и ширина у од»
носу на грађевинске радове

ранијих година, и даље, с обзи-

ром на планом предвиђену гра-

Ђевинску делатност не само У

Београду већ и у осталим де-

ловима наше земље, лако се да

закључити да ће за његово
остварење, да ће за извођење
таквих великих грађевинских
радова, бити потребан много

већи број грађевинских радни
ка него што се њиме момен-,

тално располаже. Ради тога

потпуно је правилно ако се

каже, да од решења тог пи-

· тања (поред обезбеђења мате-

ријала 'и другог) У највећој ме-

фри зависи колико ће се одго-

_ворити претстојећим задацима

на пољу грађевинске делатно-

сти,
"Већ у току. минуле грађевин-

ске сезоне осетила се несташи“

на стручне радне снаге, Због

тога се поједини грађевински

објекти нису могли изводити

довољно брзо и ефикасно, а

известан број послова није мо-

стао бити ни завршен. Дакле,

· питање радне снаге било је У

прошлој грађевинској сезони

доста тешко решавано.

___Међутим, претстојећа грађе-

винска сезона која се по пред-

виђеном плану неће ограничи“

ти само на Београд већ се про-

ширује и на остала места зе-

мље, ту кризу у стручној рад-

' ној снази повећаће још и ви-

шје, нарочито када се зна већ

сада да ће за претстојећу гра-

Бевинску сезону само за Бео-

.„ град бити потребно два до три

- пута више грађевинских рад-

мика- него прошле године,

Значи, намеће се као нужно

„предузимање

_

корисних мера

које би поправиле то стање у

стручним радницима, мера ко:

је би омогућиле стварање тих

стручних радника. .

Шта је до сада урађено на

оспособљавању радника

грађевинске струке

Грађевински радници углав-

ном су долазили са села. Њи-

хов пут обично је почињао са

запослењем на грађевини као

обичан радник, па би затим из

године у годину прво постао

приучен, а затим квалифико-

ван радник. Ј
Овај процес стицања квали-

фикација, пре свега, траје врло

дуго. Данашње прилике захте-_
вају брже решавање овог про-

цеса, а затим, највећи број

стручних грађевинских радни-

ка (нарочито зидара) нема по:

ложене стручне испите, а број

грађевинских радника са пот-

пуним мајсторским квалифика-

цијама

'

процентуално је врло

мали у односу на потребе ко-

је ће бити из године у годину

све веће,
Врло је важно, и у интересу

је даљег развоја грађевинске
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делатности, да се на напред
поменут начин стечене квали-
фикације преко курсева офор-
ме и употпуне да би се стекло
солидније и шире познавање
посла.
Исто тако, треба формирати

курсеве за грађевинске мајсто-
ре (палире), пошто је прво њи.
хов број недовољан, а друго,
велики број грађевинских мај-
стора није у стању да одгово-
ри својим дужностима. Курсе-
ви треба њихово знање да у-
потпуне,
Али, све је то недовољно.

Поред све важности подизања
знања већ квалификованих
радника, поред свег значаја
палирских курсева, ако би се
читава акција за решавање пи-
тања стручних радника свела
само на то, она данас не би
одговорила потребама,

Поставља се питање ученика
грађевинске струке, питање
младих кадрова грађевинара.
Међутим, данас је врло мали
број таквих ученика. Један од
досадашњих разлога тог сла-
бог одазивања јесте сезонски
карактер послова Млади љу-
ди су гледали ла науче такав
занат који могу да раде преко
целе године. Истина, грађевин>
ски послови за известан број
година још ће задржати свој
сезонски карактер, али ће зато
положај грађевинских радника
бити много бољи него ранијих
година, нарочито У ·погледу

смештаја, награђивања, исхра“
не и др.

Државна грађевинска преду.
зећа, У својим финансиским
плановима већ за ову годину
предвидела су издатке за при-
премање смештаја грађевин-

ских радника, Ове године ће,
много боље него прошле, би

ти решено питање награде и
норми за грађевинске радове.
Уопште узев, перспективе гра-
Бевинских радника за прет-
стојећу грађевинску сезону у-
многоме су боље него ранијих
година. .

Не може се рећи ла питање
недостатка стручне радне снаге
није до сада покретано и да
се до сада нису предузимале
мерг за његово решавање, _

До сада је већ одржано не-
колико курсева за грађевинске
раднике, које су углавном ор-
ганизовале синдикалне подру“
жнице по предузећима.. Позна-
то је да су се до сада грађе-
винска предузећа углавном сре-
Бивала и да су имала пред со»

бом тешке задатке у обнови,
тако да питању грађевинских
кадрова нису могла да посве
те више пажње, .
И у осталим крајевима на-

ше земље било је извесних
сличних покушаја и резулта-
та, али је ипак кроз све орга-
низоване курсеве прошло једва
неколико процената грађевин-
ских радника.

Међутим, слушаоци тих кур-
сева су били већ полуквалифи-
ковани, па чак и квалификова»
ни радници. Задатак је тих
курсева да већ стечене струч>
не квалификације радника про
шири и да у већини случајева
већ стечено практично знање
усаврше, ради давања могућ
ности за даље стручно Узди•
зање и стицање више слободе
у њиховом даљем раду,

За претстојећу грађевин-
ску сезону оспособиће сг
преко 500 радника грађе-
винских струка

Управа грађевинских преду-
зећа ·ИНО-а организовала је
курсеве кроз које треба 'да
прође до почетка грађевинске
сезоне преко 400, а касније, У
току саме сезоне, још око 300
грађевинских разлика разних
струка. Уз највећу помоћ
ИНО-а осигуране су просто-
рије, · потребна материјална
сретства и др, што је потребно

за ове курсеве. у
Ови курсеви имају сасвим

нови и посебан задатак.
Нова грађевинска. сезона, ко-

ја. наилази; намеће нужно и
хитно решавање стручних и
квалификованих кадрова; она
захтева дасе за најкраће вре-
ме, оспособи довољан број рад-
ника са таквим стручним зна-
њем, помоћу кога ће бити у
стању, не да изводе све радове

једне гране грађевинарства (ре-
цимо зидарске, тесачке, асфал-
терске итд.) већ ће бити оспо-
собљени до те мере дамогу
самостално да раде на Једној
специјалности одређене струке

Једни ће се оспособити за
зидање, други за малтерисање,

итд. |
Другим речима, задатак ових

курсева је у томе, да обзиром
на прилике 33. најкраће време
од неквалификованих радника
„створе- приучене раднике, који

ће на одређеној специјалности
моћи самостално да раде.

Како ће изгледати
курсеви

· Курсеви ће трајати један и
по до два месеца. Велика па-
жња посвећена је наставном
плану, :
Да би курсеви одговорили

својој специјалној. намени, да

би били ефикасни, теориска на-

става биће уско повезана са
практичним радом. Теорија и

практични рад мењаће се сва»
ки други дан. Теориска преда+
вања обухватиће оне најнужни-

је техничке елементе, она нај-

нужнија теориска знања из о

бласти грађевинарства као што
су познавање мера, односа ко
личина, познавања материјала,
основи разумевања и читања
плана итд, На теориским пре-
давањима вршиће се и потреб»

не допуне већ према одговара-
јућој грани.
Питању одабирања предава-

ча посвећена је врло велика
пажња. Они ће бити одабрани
из грађевинских предузећа
ИНО-а и Грађевинског одеље~
ња ИНО-а међу најбољим
стручњацима.
Практичним радовима биће

посвећена такође највећа па-
жња,
У одређеним просторијама

зидаће се зидови, малтерисати,
правити (бетон, асфалтирати,
калдрмисати, обрађиваће се
грађа за кров, и све то онолико
пута док се не научи, То ће
бити велика грађевинарска ко»
шница из које ће за пар месе>
ци излазити оспособљени ин

приучени нови и млади кадро-
ви грађевинске струке.
Наставници практичних ра-

дова биће најбољи радници ни
ударнипи грађевинских преду“
зећа ИНОб-а.
На крају курса полагаће се

испит пред званичном стручном
комисијом и за положени и-
спит даваће се диплома,

Какве користи доносе
курсеви

Користи ол ових курсева би-
ће вишеструке,
Прво, од успеха ових курсе-

ва, као што смо већ рекли, за-
виси много џи успех грађевин-
ске делатности, зато што ће се
на тај начин. моћи правилно ла
искористе и распореде већ по-
стојећи квалификовани радни-
ци (мајстори) кад им се лола-
ју на рад приучени радници са
ових курсева на којима ће би“
ти оспособљени за самосталан
рад са малим упуствима на
одпеђеном послу.
Друго, врло велику корист

имаће и сами курсисти, Са ли-
пломом о положеном курсу о•
ни ће имати првенство упосле»
ња код грађевинских предузе»
ћа ИНО-а. Положени курс до-
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носи са собом и повећање над
нице, пошто ол неквалифико“

"ваног постаје приучени, полу-

квалификовани радник, И на

крају, са „положеним курсом

омогућиће му се да за врло
кратко време своје квалифи-
кације усаврши, како у току

рада за време претстојеће гра-
ђевинске сезоне, тако и на да-
љим и вишим курсевима.

Синдикалне организације
треба да пруже помоћ
курсевима

Ови курсеви претстављајуза

наше прилике новину. Органи-
затори курса користиће иску-
ство које је већ стечено на

сличним курсевима у СССР-у и

код нас на Омладинској прузи.
Резултати тих курсева дају ре-

алну веру у успех ових нових

курсева.
Али, залатак је врло озби-

љан и велика одговорност ле-
жи како на руководиоцима та-

ко и на наставницима курса. ,
За потпуни успех курсева

неопходно је да се за њих не
само заннтересују већ и да их

прихвате као свој задатак У
првом реду Синдикалне и дру-

ге организације.
Потребно је ла се великом

броју неквалификованих рад-

ника скренепажња на ове кур-
севе, да им се укаже на њихов

општедржавни значај и посеб-

но на користи које ће они са-

ми имати од њих. Затим, оче
кује се помоћ за време самог

рада курсева како у стручним
и корисним саветима тако ну
друговима који ће на пргктич-
ним радовима ла буду као ле

монстратори (помоћни настав-
нити),
Помоћ синдикалних органи-

зација треба да се настави и
даље, кад почну радови на гра-
Бевинама, тако да курсисти бу-
ду под сталном пажњом и да
им се пружа пуна помоћ у њи-
ховом даљем усавршавању и
допуњавању стеченог знања...

Р. СТАНИЋ

 

Пети рејон Загреба и Пети

рејон Београда настављају
такмичење

Гај рејон Беогрда и Пети
рејон Загреба такмичили

су се по свим секторима у де»
цембарском такмичењу н по-

стигли лепе резултате. Ово так
мичење је нарочито подигло
дух Загрепчана; који су баш
захваљујући овој утакмици У-
спели да неколико пута освоје

прелазну заставицу Народног
фронта града Загреба и да је
као најбољи задрже иу после.
дњој етапи. И грађани београд
ског Петог рејона, ма да нису
ни једанпут освојили заставу У
току овог такмичења у Бео"
граду, дали су знатних резул-
тата и много учинили на уле-
птавању свога краја.

· Београђани су у сагласности
са. грађанима Загреба. одлучи“
ли. да наставе и. даље такми
чење. Преизвесног времена, по
одлуци рејонског Извршног од
бора, послано је у Загреб пи-
смо-позив на настављање так-
мичења. Ових дана је загре
бачки Извршни одбор са Тре-
шњевке послао одговор Извр-
шном одбору београдског Пе-
тог рејона, којима потврђује и
формално оно што је одлучено
на последњој заједничкој кон
ференцији претставника двају
рејона кад су у Загребу суми
рали резултате постигнутих У>
спеха у депембатском такмиче“
њу. У писму се наводи: [
„Са прве овогодишње кон-

ференције ·Пленума Наподне
фоонте М рејона Загреба са
уличним тајништвом шаљемо
вам другарске поздраве. На ла-
нашњој конференцији прочи-

-тано је ваше. писмо. у- којему

су постављени ваши задаци и
том приликом је избило спон“
тано манифестирање братства
и јединства Срба и Хрвата, а
након тога смо разматрали рад
фронтовских организација по
задацима Народне фронте У
минулој години као и задатке
које је преднас у новој 1947
години поставио наш учитељ
маршал Тито. и створио је
једногласно закључак да ће се
у овој години користити све-
страно искуство стечено У то-
ку такмичења 1946 године, код
чега су нам врло добро послу“
жила искуства, стечена након
конференције са друговима де
легатима из братског У рејона
града Београда. . Свуда и на
свакоммјесту продубљиваћесе
основна тековина наше народ-
ноослободилачке борбе — брат
ство и јединствосрпског и хр>
ватског народа, а упоредо с
тим развићемо активност и у-
ложити све ваше снаге за так-
мичење сваког члана наше за-
јединице у циљу остваривања
предуслова за што брже оства
рење бољег и срећнијег живо.
та радних народа Федеративне
Народне- Републике Југослави-
е
Писмо Загрепча"“ је саопште-

но ин прочитано члановима ре-

јонског Извршног одбора, који
су га бутно позлпавили кличу-
ћи братству и |јелинству наших
народа и обећали ла ће дати
све од себе ла“ мајском такми“
чењу покажу још боље резул
тате и постигну веће успехе са
својим грађанима, 1

- КИ % . ој С: Б.
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__ Поводом УЛОНКО
„ршенпничко гоздовање
у Гродској_
прошлом броју нашег

У листа погрешним по

стављањем

_

проблема 0

питању кривице и одговор-

ности "руководства предузе

ћа Градске економије кота

је поставио, после детаљног

испитивања, Инспекторат за

Београд Контролне комисије

Србије о расипничком газдова“

њу у Градеку, створгн је ути-

сак да је кривица новог, руко~

водства равна са кривицама

и грешкама ранијег
ства које је смењено и кажње-

но за свој расипнички и нена-

родни рад. Да би ствари биле
постављене на своје место

потребно је истаћи извесне

чињенице које ће дати праву

слику о стању ствари и о ве

личини одговорности садаш“

њег руководства Градске еко-

номије,

У извиђајном

с

поступку ин

спектората установљено је да

је ново руководство Градске

економије, које је заменило

раније руководство на челу са

Александром Арсенијевићем, уз

сарадњу Упргвног одбора син-

дикалне подружнице и активну

помоћ свих радника у току ра-

да у 1946 г. постигло и знатне

веће успехе него што је то по-

стигло раније руководство. А

такође, да је и низ слабости

у раду Градске економије укло

њен, па да су и сами ргзулта-

ти рада у 1946 години били

много бољи. То се најбоље ви-

ди ако се наведу неколико ци-

фара, Док је у 1945 години на

имањима Градске економије

засејана површина

—

износила

око 100 квадратних јутара, до:

тле је у 1946 години она изно-

сила 453 квадратна јутра, од

којих је само поврћем било

засађено 80 квадратних јутара

(док је у 1945 години било
свега 19 јутара). Затим, док !е

у 1945 години било укупно

365 комгда разне стоке, дотле

је у 1946 та! број достигао 712;

док је у 1945 години на има-

њима Градске економије било

око 150 комала разне жизине

дотле је у 1946 било око 348

комада. И најзад, док је 1945
године сва стока такорећи о"
стала без хране преко зиме
(јер је постојало само кисело

барско сено, које је касно Ко-
шено, затим у откосима дуго
стајало и изгорело тако да
уопште није имало хранљиве
вредности) дотле је у овој го
дини припремљено детелинског
а ливадског сена као и зеленог
овса око 40 вагона тако да ће
се са силашом и репом рацио“
нално исхранити стока преко
зиме. Да не наводимо друге
детаљне примсре који нам та»
кође сведоче о знатном напрет=
ку у раду (излиферовано око
седам вагона млека београл“
ском тржишту, 277 дебелих

свиња, око милион комада ра-
зног врста цвећа, око 100-0009

комада разног расада, што је
све постигнуто и поред страхо
вите суше у протеклоај годи-
ни. А ако се имају у виду и
мере које су предузете за о
стварење плана за 1947 годн-

ну — јасно ће се видети ве-
лика разлика између руково“

ђења предузећем у 1945 годи“

ни и у 1946 години

Али је утврђено и то да

је на имањима Градске еконо-

мије нађено нерационално га»

здовање; да је радна снага у

потребљавана не у сврхе за

које је намењена; да су про»

изведена добра дељена међу
службеницима Градске еконо-

мије по пијачним ценама, уме:

сто да буду продавана на тр-

жиштима Београда, јер су на

мењена грађанима Београда,

да су поједини намештеница

гајили по 70 до 100 кокошију

и гусака као и више свиња У

државним _оборима и држав-

ном храном; да је вршена кра-

ђа живине; да постоје у рачу-

новодству многе неликвидира-

не признанице; да је било по.

јава угинућа стоке због недо-

вољног контролисања од стра

. не ветеринара п тако даље, —

па је на основу тога Инспек“

торат донео одлуку да дирек-

тор предузећа Корићанац и у

правник економије „Рева 1"

Живота Петковић нису учини“

ли ништа да такво стање ис“
праве, и да нису осећали од

говорност за народну имовину:

Поред тога, истакнуто је да НИ

синдикална подружница, иако

је знала о стању ствари, није

руковод“ ·

окономији“
мобилизацијом свог чланства

спречи наведене злоупотребе,

па зато део кривице пада 8

на њу. |-

Тако пасус нашег сарадника

у прошлом чланку „.-'међу»

тим, на крају 1946 године мо“

гло је да се констатује да но-

ва управа, нов директора и

нова. синдикална подружница

нису учиниле ништа да се на»

слеђено стање из 1945 године

побољша. .:““ не би могго да

се односи на стварно стање

ствари.

Истина, постоје извесне гре“

шке и пропусти које је Ин

спекторат Бегграда Контролне

комисије за Србију оквалифи•

ковао као расипвичко газда“

вање ин то је на време уочено“

Кривци ће бити кажњени и

пропусти ће бити уклоњенп, а

Градска економија моћи ће у

идућој години да испуни свој

основни задатак ла својом ин=

тервенпијом сна београдском

тржишту, уз помоћ осталог

дела и државног трговачког

сектора као н уз помоћ задру=

жног сектора н уз сарадњу

поштеног дела трговаца, — 0"

могући правилно снаблевање

грађанства Београда најпотреб

нијим артиклима за исхрану,

Из овог пропуста ми можемо

извући поуку да, када се из

весна погрешка, расипништво

или штетно газдовање узима У

расматрање н њени руководне

оци осуђују; — потребно је

при томе узимати све елемен“

те у обзир, приказати стање

што верније, како читаоци на=
ше штампе не би добилипо-
грешан утисак о стварном. ста“

њу ствари, а затим, како и На»

ша штампа не би била оно што
је била предратна штампа; ре»
гистратор и распиривач сенза“
ционалности за интересе не«
пријатеља народа већ органи•

затор, руководилац и васпитач
маса, на добро и корист пелор

народа, Д:Б.

  

САСТАНАК
ДОПИСНИКА

У недељу 2 фебруара у
10 часова пре подне одр-

жаће се редован састанак
дописника „20 октобра“ у

библиотеци редакције.

Уредништво

  

БЕО РВАКАА
ЉутицеБогдана 1

Телефони;

дирекција 42-938
продајно 43-105

саобраћајно 40-426

=

Снабдева свакодневно
млеком и млечним про-
изводима 120 продав

ница

Располаже с откупном
мрежом ол:90 сабирних

станица.

" предузимала потребне мере данаивно
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СТАРАЊЕ О ВАСПИТАЊУ ПРЕТШКОЛСКЕ ДЕЦЕ—

Иога дечјих обданишта 1 ПЕЈОНСНИХ ПОДАГОШННХ

_

нагле

 

р" те“ = "И ни та

 аптва у ватитау прединолек деце у подолиц
“ Претшколско васпитање о-
„бухвата период од рођења па
до навршене седме године жи-
вота — до поласка детета У
"школу. Оно је од огромне ва-
_жности за цео будући живот
човека. Јер, ако је за првих
седам година живота детета
"исхрана правилна и довољна,
нега правилна а васпитање

планско, развиће (се здрава.
"Снажна, радна, умна и карак-
терна личност. И обрнуто, све
око што деца у погледу исхра-
не, неге и васпитања у ово до-
ба живота изгубе, никада и
ничим то не могу више у жи-
воту надокнадити. Ол правил-
ног претшколског васпитања
зависи и правилно школско ва-
"спитање. Уколико дете ступа
у школу здраво, свеже, лело

„ однеговано, добро васпитано,
упућено реду и раду, утолико
ће оно са више успеха да пра-
ти наставу у школи, '
После ослобођења појатио се

' код нас велики број дечјих у
станова за претшколско ва.
спитање дечје јасле за негу и
васпитање депе до треће голи-
не, дечја обланишта и лечји

домови за васпитање депе ол
треће ло седме голине. Лете
јасле и дечја обланишта имчју
залатак да омогуће жени-мај-
ци сападњу у привредном, кул-
турном и друштвеном-политач-
ком животу земље, а ла се ле
"па за то време њеног рапа влн
куће, правилно исхране, негују
и васпитавају.

У дечјим домовима смештеха
су деца која су остала без ро-
дитеља, првенствено деца па:
лих боћаца.
Ако је васпитна служба У

лечјем обданишту на достојној
висини, ако васпитачица пра
вилно подиже дете, ако је пре“
ма детету пажљива и блага ла
га воли као мајка и обилази и

У кући, онда је она поидобила
за себе и љубав родитеља.

„ Њене речи, савести и упути 0
васпитању детета у Кући наин-
ћи се на пу"о разумевање и
пун успех. Таква васпитачипа

"'чики-ла дечје обданиште и
кућа добију нераздвојну цели
У и да заједно, са истим схва-
"-тањима лају детету полједна-
А ко" васпитање, На овај начин

- дечја обланишта имају огро“

ман утиџај. и на васпитање
претшколске деце у породипи.
__Али, ми имамо само мали
број плетшколске деце у деч-

јем. облаништема а велики
- број ван њих. Оза су лепа У
погледу васпитања огтазљена
само родитељима. Међутим,
потребно је многима пролитељи-

ма помоћи и саветовати их
како треба ла васпитатају сво“

- _ де мале претшколце. Преко У-
путстава из дечје личне хиги-

„дене о птазилно!ј исхрани, о-
превентивним мепама 33 сппе"

· чавање обољења, о важности
о дечјих игага и игпачака у ва-
спитању, о забазним занима-
њима, о сузбијању негативних
и развијању позитивних нати“

ка. о стипању култупних на-

вика н поштовању ролетељз, о
свему томе може се обавести-

 

УСКОРО

Музика:
У гл. улогама :  

„Пст,. национализација...“

“

_ ОСЛОБОЂЕНА ЗЕМЉА
филм о упорним и изадржљивим совјетским
људимз, који су обновили и изградили

своје уништене домове и Колхозе

ј Умгтнички руководилац:
Режија А. МБАВЈЕАКИНи А. ЏАЛИАШВИЛИ

В. ВАНИН, Е. ЦЕСАРСКАЈА _

ти родитељ, и то је нужно,
да би он могао истински пру“
жити васпитање свом детету и
помоћи му још израна да по
стане бољи човек.
Овај велики и племенити 34-

датак преузели су сада на се-
бе педагошки активи, које су
на иницијативу Просветног 0-
дељења ИНО-а основале на
родне, власти при свим рејони-
ма у Београду.
Педагошки активи састаље“

ни су од пелагога, учитеља,
управниџа и васпитачица леч-
јих обданишта, претставника
АФЖ-а и претставника дечјих
родитеља. Они одржавају пе
дагошка саветовања са роди
тељима претшколске леце, ко-
ја се обично држе двапут ме
сечно. На овим педагошким
саветовањима одређени прела-
вач, педагог или лекар, прво

упознаје ролитеље с једном
темом из области претшкол“
ског васпитања, па онда на-
стаје дискусија у којој ро
дитељи отвапају своју душу и
износе извесне негативне на“
вике своје деце, па се саветују
с предавачем о томе како се

оне могу да отклоне, Али, има
и таквих родитеља који не же-
ле јавно да изнесу негативне
стране свога детета, већ желе
да о томе разговапају на са-
мо с предавачем. И побуде с
вих родитеља наилазе на пуно
разумевање приликом савето“
вања и њиховим жељама се
свестрано излази усусрет.
Родитељ може да постави

питање из области претшкол-
ског васпитања и на тај начин,
што ће га написати на простом
парчету хаптије и спустити У
сендуче које се налази у се
дишту педагошког актива. На
првом педагошком саветовању
он ће добити жељени олговор
на своје писмено постављено
питање.
Овај врло важан рад рејон

ских педагошких актива нала-
зи се У самоме свом зачетку.

Свој главни залатак они ће
испунити тек онда, Кад педа-
гошка саветовања с ролитељи“
ма претшколске деце лоспу У
сва рејонска насеља, кад допру
до последње перифериске ку-
ће ггала.

Радомир МИХАЈЛОВИЋ

 

едим у аутобусу који сао-
браћа од Земуна до Бео-

града. Гужва гурање и често:
— Другови, напред мало. И-_

ма места.
Аутобус пун. Нигде ни јед-

ног места.
Из фабрика и предузећа Зе-

муна, после завршеног рада,
кренули су радници својим ку~
ћама. У прљавим рукама држе
порције са јелом и разговор
који се води жив је и бучан.
= Обавезе, план, норме...
На седиштву крај кондукте-

ра крупан, дебео „господин“
заузео два места. На меснатом
лицу златом уоквирене наоча-
ри,. У руци чврсто стеже велику
акт-ташну.

— Добар дан господине, из-
ненада поздравља и клања се,
гурајући оне соко себе, други
„господин“ У "дебелоћ топлој
бунди. — Како сте»
==", то сте ви господине.

Не ваља. М онда брзо бацив-
ши зечји погледа на околину,
тихо каже: — Национализација.
Пет. Све су ми „ови данас“ у-
зели.. Пст
— Да, национализација. Пст.

Страшно, одговара онај други.
Дуго су шапутали, бацали

унаоколо уплашене погледе а
речи национализација и пст
најчешће су се чуле.
Седим и размишљам. Нису

„ови данас“ узели. То сте ви
у дебелим бундама и златом
уоквиреним наочарима узели
од правих власника. Од људи
са жуљезитим рукама. Раднич-
ко је то „ваше“, Сада су само
истински власници постали и
истински господари.
И дође ми да им у лице пр-

косно дрекнем:;

УСКОРО

 

БИОСКОЛ „РАДНИЧКОГ ДОМА КУЛТУРЕ"
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А. МАЧЕРЕТ
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— Живела национализација!

А аутобус дрма, стење и ла-
гано (се извлачи на Савски
мост. Је
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Празан плац
Вупљи од

ок наше народне власти

улажу огромне напоре да о
немогуће шпекулите у њихо~
вом разорном раду, још увек
постоје ту ин тамо људи који
покушавају да на вешти о

кретан начин дођудо што
већо зараде. Такав је случај
и са ТихомиромПанићем из
Београда, који је 1 августа
1045 године као закуподавац

склопио угово“ о закупу са,
Милорадом Купрешанином и
Влајком Шоботом као закуп-
цима, , Овај уговор

–

запета,

претставља типичан

_

пример
шпекулацијо и недозвољене

трговине,
Предмет уговора је потпу:

но празан плаџ у Босанској

улици број 42, у величини од
200 метара чији- је власник

Тихомир Панић. Плап је из-
дат Купрешанину и Шоботи
у једногодишњи закуп за,
18.000 динара, односно за

1.500 линара месечно, Поред
тога, Тихомир Павић напла~
Бује од својих закупаца, још
по 280 линара месечно на и-

ме утрошка воде, таксе итд,
Улаз у плац је босплатаћ,
али само лотле док Панић не
изда у закуп и други део
плапа, када ће закуппи бити
дужни да плаћају и за улаз
у закупљени део плаца  „сра-
змерни део према квадратури
погођеног плаца« У уговор
је стављено и да све што 38"
куппи сагралв на овом плацу,
останв Панићу када закупци
из било којих разлога напу“
сте плац«, Кирија се мора
плаћати унапред, а уговор
Панић може отказати само

првог маја и првог. нопомбра,
у години, · В.

Побрнани сектори

 

— Сада би још требало да млекаре продају аутомобтле...

пшег стана |
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Грешће Еоје личе

 

на саботажу  

Факсимил једног од погрешно достављених писама ;

|вешћу само два, од ина-
че великог броја примера

очите немарности поштанских
службеника, па нека читаоци

размисле да ли су за осуду:
Администрација листа „Побје-
да“, орган Народног фронта

Црне Горе послала је са Це
тиња 2 новембра 1946 голипе
пакет са 170 примерака листа

са означеним адресама за ра:
зне устнаове — претплатникг
у Београду. На пакету је 32"
лепљено 140 динара марака и
стављена следећа алреса: ,“-
вионом—пошта Београд“. И
заиста пакет је стигао пошти

Београд. Али, уместо да се но-
вине разделе установама кји
ма су послате, „пакет је нео“

штећен, после месец и по да

на, пронађен на пошти Бео
грал 2 међу пакетима старих

враћених новина.

Или: случај са следећим пи
смима: службено препоруче"о
писмо Македонске стопарске
банхе, адресовгно на Приврел-

ну банку Србије, са новчаним

документима У износу ол
7286,50 динара, прелато 4 ја-

чуара 1947 године и заведуго

у списак примљених трепору“
ка на пошти Куманово под

Р број 280; писмо војне поште

37786 —Л Пов. бр. 15 упућето

препоручених пошиљака поште

Куманово под Р број 30 и

приватно препоручено писмо

са прописно налепљеном мар~

ком и уредном алресом заве“

дено у истом списку поште Ку«

маново од 5 јануара 1947 под

Р број 286.

Сва три ова тачно адресова“

на н уредно предата писма
пронашао је 13 јануара слуз

жбеник Штампарског предузе“

ћа Народног фронта Србије у
пакету старих новина враће“

них од ревизора из Куманова.

На писма је залепљена мар-

ка. за новине је поштарина

плаћена у готову, поред тога
је и за. пренос авионом налеп-

љена прописна марка, па ипак
и пакет и препоручена писма
нашли су се тамо где им ни!е
место, Не би се могло рећи

да је ово учињено из незна
ња.

На многобројне жалбе алми-
нистрација листова да прет-

платници и ревизори неуредто
лобијају новине, поште, па

чак и дирекпије пошта поје
„линих република обично одго-

вагају: „Криво усмерен пакет“

или „недовољна аппеса“. Али,

овде, као што се види, није та:
кав случај.

Ако је посрели и нематност,

Војној делегацији при Дирек. сматрамо да неће остати не

нији Београд, предато 7 ја кажњена. |

нуара 1947 и заведено у списку Милош МИШОВИЋ
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ПОЈЕДИНЦИ КОЈИ ОМЕТАЈУ ПРАВИЛНО ПОСЛОВАЊЕ НАШИХ НАРОДНИХ СУДОВА

Ш|тетан рад несавесних адвоката
станова адвокатског ре-,
де је корисха. Његова,

намеза и улога сада и убуду-
ће треба да се сведе на помоћ
коју адвокати пружају суду У
регулисању  приватноправних
односа, у проналажењу мате-
ријалне истизе п у заштити
тековина створених Током о.
слободилачког рата, Поготову
сада, када се наше напредно
судство тек изграђуе, узди.

" же и кроз праксу ствара, пози-
тивне законске прописе узкла.
ђене са социјалним успохом и
прогресом широких радних ма.
са града, и села.

Та и таква улога адвоката,
треба да се огледа не само на
процесима код суда, него иу
контакту са народом, на сва-
ком кораку; да васпитно де-
лује на масе, да код њих ра.-
звија осећаје правичности и

свест о одговорности за недо.
пуштени деликт или другу
делатност противау друштве-
ном развоју.

То је блтно Код уУстахова,
адвокатског реда ин делатност
адвоката, треба да се креће
у тим смерницама. Али, доса-
дашњи контакт са добрим де-

- дом адвоката показуе, нажа,

лост, да ти нигу схватили сво
ју улогу; или боље речено, да,
неће да схвате своју улогу, па
стога радв противно усталови
ради које постоје. На, тај на-
чин они не помажу судовима,
и народним властима, већ на.
против, ометају Рад судова,
подривају њихов ауторитет.

Некоректности известог бро-
ја адвоката и њихове непра-
вилне радње у одлогу на
странке које заступају пред
судовима и другам властхма
нису ретке. Да се ту ради о
обичкој  нехоректности, или
случајно грошки у датом мо.
менту, преко тога би се нека-

 

ко могло пи прећи. Али, те ве-
коректности и намерне делат.
ности често прелазе у кривич-
ну радњу, која је зЗапрећеза,
казном, и то озбиљном казном,
и на те појаве мора се обра.-
тити озбиљна пажња,

Да добар део адвоката не
служи као помагач суда и дру
гих народтах власти, то се
оттажава у последње време и
нагони на потивмере, које су
предузете, или које ће се пре-
дузети уколико то потребе бу-
ду захтевале.

Ево примера, за то: :

Обична је појава да несаве-
сни адвокати У кривичним
предметима настоје да одуго.
влаче доношење пресуде, ка-
ко би на тај начин, уцењујући
странке, дошли до веће зара-
де. Тако, они на дан-два пре
почетка главног претреса до-
стављају судовима разне под-
неске и траже да се на пре.
трес позову нови сведоци или
прибаве нови докази, ма да
знају да је то немогуће због
краткоће времена. Или: у
жалбама на виши суд позива.
ју се на нове доказе, ма да су
то могли да ураде у редовном
погтупку за, време вођења, и.
страге. Све ово срачунато је
ва постизавање ефекта и по-
казивање

_

неког

–

изузетног
упознавања"  закоча, Затим,
честа је појава да. адвокат у
завршној речи заборави на
свој позив и уместо да, брани

· кривца, који га, је платио, бра.
на кривично дело које је овај

починио. Ово се нарочито за-
пажа на суђењима кад су у
питању ратна злочинци, кви.-
олзизи и слуге окупатора,
Но, и то није све.
Адвокат Драгић Јоксимовић,

на једном кривичлом прегтре-
су, кад је кажњен 35, правље.
ње нереда, у суду, напустио је

суђење, наводећи да његово
прасуство пред судом отежа»
ва положај његовом брањени.
ку. Другом приликом, тај и-
сти адвокат, пред истим су-
дом, дајући завршну одбраљзу
окренуо се публица уместо
суду и почео да држи поли-
тичку говоранцају, која нема,
везе са предметом суђења.
Доцније, г. Јоксимовић је да-
вао лажан материјал шпију-
нима о нашем судству.
Такође и Војислав Обрадо.

вић, адвокат из Смедерева, да,
би омаловажио наше народне
власти и да би на недопуштен
начин дошао до зараде, рекао
је странци да су данашњи за-
кони такви да ће оха у погле.
ду наследства бити обесправ-
љена, ако се на време на, оси.
гура. Никола, Ристић, адвокат
из Београда, у истој намера,
жалећи се Врховном суду Ср-
бије тражио је изузеће целог
Окружног суда, наводећи да
је тај суд догео неправилну
пресуду по једном бракораз,
Вводлом спору по сугестији јед
ног судије Окружног суда.
Још безобзирнији у својој

делатности је адвокат Мило.
рад Илић, који је у жалби до-
словно рекао ово: „Ево каква,
је ситуација данас, каква, је
код нас: стоку, жито и остали
извентар дижу људи без пи.
тања, дозволе, овлашћења,
Краду, носе и прете. Оставили
су нас без игда ичега. Нава-
„лили су шакали и носе,"

Интересантан је сл
Милоша, сау об“ЈЕ
користно правно средство кад
суд жије прихватио његов не
уместан предлог, него је гала.мио У суду и отрчао кодми.нистра правосуђа да тужисуд. Миладин Поповић, адво-кат рекао је странци, коју заљступа, да ће она, Сигурно успе.

ти, јер, да он има „везе“ са
судијом који одлучује по тој
ствари. Димитрије Ристић, на~
платио је од једног сирома“
шног сељака 2700 динара што
му је написао најобичнију гра-
Ђанску тужбу.
Други опет адвокат у жале

би на виши суд назвао је пр.
востепени суд Париском кол=
ференцијом у којој све виши
надгласавање; трећи, да би да
шао до новаца, оставио је се
шљака на улици, а он дошао
код јавног тужноца,. па моли
да се пусти из истражног 38-
твора лице противу кога све
зоди истрага, како би притво“
реник „бар за три дана" мо.
гао да оде на, неку свадбу. Еч
то, то су интервенције адвока-
та, а да не говоримо о оним
адвокатима, који пред суљ
ским вратима остављају стран“
ке, којима су врата каредног
суда широко отворена, а он
улазе да би тобож имали ви.
ше утицаја на суд. ИМ тако
даље... »
Шта све ово Ззначи7т Знача

да добар део несавесних адво«
ката не бира средства, да 61
омаловажио суд и да би под-
рио ауторитет кародних вла-
сти. Они уместо, да буду по.
магачи судова, под фирмом
адвокатуре, раде противу суд“
ства, као основне тековине 9.
слообдилачког рата и на тај
начин обезбеђују себи удобан
живот.
Овакве појаве су непожељне

и на њих треба обратити 9
биљну пажњу. То је дужност
не само народног судства кего
им сваког свесног појединца.
Јер, карод и народне власти
неће и не могу трпети отворе.
не непријатеље, вксплозтаторе
туђсг рада и разбајаче дру-
штвеног успона у изградњи #
обнови земље, .

Драгић Р, ВЕСКОВИЋ _



 

Смеју ли се
грађани

обмањивати
|]росветни отсек Четвртог

рејона заказао је на три
дана раније биоскопску претста
ву за народ. Претстава је тре-
бало да се одржи 24 0. м. у 5
часова по подне у школи број
20 уз улазну цену од 5 дина-
ра. Учитељи су о томе обаве
стили ђачке родитеље и друге
грађане, а Треће насеље је би-
ло излепљено и плакатима.

Дошло је време приредбе,
грађани су се окупили и смр
завали се пред вратима сале,
а из Просветног отсека нико

 

није дошао. Грађани су се б-
братили телефоном и речено је

да публика треба да се смести

у салу. Уз то је лодато да ће
претстава бити бесплатна, те
је број публике удвостручен.
Пошто у школи раде аналфа-

бетски течајеви, остали су и
полазници да виде претставу.
Међутим, приређивачи се и да-

ље нису појављивали, На по-

новно телефонирање одгово-

рено је да је камион са апа>
ратуром и особљем већ на пу-
ту. Старији свет је почео да

се разилази, али су омладинци

и лепа и даље пунили салу.

Прошло је п 6 часова и нај-

зад је учитељ школе, бојећи

се за децу, саопштио да неће

бити претставе. И није погре-

шио, јер се из Просветног 0т-

сека ни касније нико није по-

јавио, нити се интересовао 0

сакупљеној публици.

Како да се тумачи овај не-

културни поступак појединих

_службенака Просветног отсе-

ка Н; О. Четвртог рејона»

В. ПАУНИЋ
«+

„Експедитивност“

адници У каменолому „7

јули“, који су претпла-
ћени на лист „Рад“ и добијају

га поштом, примају лист са
закашњењем од по неколико

дана, мако је Кијево удаљено
од Београда свега 15 клломе-
тара, Број од 10 о. м. ни до

ланас није добијен, а у про-

шлој години стигло је 8 бро-
јева мање него што је прет-
плаћено, Ни са осталом по

штом Не иде ништа боље. По-
једина писма из Београда пу-

тују до Кнежевца и Кијева ви-
ше од недељу лана.

 

Због свега тога радници су

се обратили телефоном пошти

у Кнежевцу, која је надлежна

ла то исправи. Међутим, чи

новница поште Деса Ромаков,

без икакве воље за објашња-

вање, обасула је бујицу нера-

зумљивих речи у телефонску

 

Коцакарска дружина У Београду кажњена је

радом.

=— Хајдемо на партију,

 

= Јок ја, за паре би ишао,

 

Предострожност

Фудиљоим,
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Путовање једног шпорета _
(рудија Чеда Живановић на-

ручио је да му његов ро~
ђак из Смедерева упути куп-
љени шпорет. Шпорет није он
сам куповао, те није ни знао
како изгледа, али је обаве-

штен да му је упућен за Бео-
град 5 јануара товарним ли-

стом број 16. После петнаест
дана, шпорет је и стигао на
железничку станицу и одатле
упућен, но не судији Живано-

вићу, него сасвим другом лицу.
А ево какав је пут прешао док
се најзад нашао код, правога
власника.
После утовара у Смедереву,

шпорет је стигао на станицу
Мала Крсна и ту је скинут без
икаквог разлога. Како је то
варни лист без обзира на то
стигао на београдску желе~

звичку станицу, да би се „ду“
жност извршила“, магационер
железничке станице и други
„наллежни“ службеници УПУ-
тили су судији сасвим други
шторет. После неколико дана
дошао је службеник са желе~
зничке станице, рекао ла је
Живановићу послат грешком

туђ шпорет и затражио да га
овај о свом трошку врати на
станицу, Живановић је платио

. 100 динара за пренос до ста-

нице и затражио да му се пре-
да шпорет који му је упућен

г

по товарном листу број 16.
Службеник му је понудио неки

сасвим стари шпорет који није

био његов. Живановић је био

упоран и тражио да му се пре-

ла ствар која је стварно ње-

гово власништво. После истра-
живања, на изненађење судије
и чиновника, установљено је да

је шпорет негде одлутао; пре“

дат је неком другом лицу на

товарни лист број 18, тамо

негде код Цареве Ћуприје. Но

ни на означеној адреси није

пронађен, Тек после неколи-

ко дана, стигао је железнич-

ким камионом пред стан Жи-

вовановића прави његов шпо~

рет. Био је читав; додуше ма-
ло гарав, јер ко зна какву је

судбину доживео за 20 лана

путовања, али што је главно

— био је његов.

Живановић је платио превоз

јелног шпорета од станице до

куће и од куће до станице, али

за ловоз свога штпорета није

платио ништа. Нико му ништа

није ни тражио и питање је ко
де те трошкове накналио, Да

ови трошкови нису можла о-

тишли на рачун државе» Тре-
бало би испитати до кога је

кривица за ово и како уопште

долази до оваквих грешака.

Драгић С, ВЕСКОВИЋ

И за ово неко мора да одговара

уза Хипотекарне банке, У
улици Лазе Пачуа, леже

дебео слој снега, који је по

крио боце, сакрити и његову

две веће гомиле оксигенских ! одговорност.

боца, изложене већ скоро не-

дељу дана зимским непогода-

ма. Без сбзира коме су пове-
рене на чување, боце су на-

родна имовина и не сме се до-
зволити да се, због нечије не~

марности, на овај. начин упро-
пашћава. Или, можла, онај,

коме су поверене, сматра да ће

поште за Кијево

слушалицу, помињући

–

буџет,

курира, неког четрдесетогоди-
шњег поштанског службеника,
не дозвољавајући никакве при-
мелбе. Принудила нас је да се

обратимо дописом преко ли-

ста, али не њој него надле-

жним руководиоцима који тре-

ба да испитају и утврде ко је

крив за неодговоран рад поје-

диних службеника на пошти У

Кнежевцу или Београду и о

дакле потичу наведене грешке.

„Милан БУДИМИРОВИЋ

Да ли отварање и затварање радњи зависи од

воље њихових власника

у пролазу крез београдске
улице на многим вратима

трговачких радњи могу се ви-

дети педуље: „Враћам се за

десет минута“, „Одмах се вра:

Бам“ и слично. Наравно, да на

њима нема ознаке у које су

време написане и тако онај ко-

ји има потребу да нешто купи

у тој радњи, може да чека и

цео дан, а да се сопственик

радње не врати.

принудним
„Глас“ _

може да се ухвати силна пара!
аж нећу да ухватим лопату.. 

 
Оксигенске бопе пропадају на

снегу и невремену
. в •

Исто тако у зимским данима

многе радње остају преко це

лог дана затворене. Ово је би-

ло нарочито упадљиво на дан

21 о. м. у улици Булевар Црве-

не армије. Ретко која радња је
била отворена.

Питање је како се дозвоља-

ва тако неодговорно послова“

ње појединих трговаца. Посто-

је законски прописи који одре“

ђују када радње имају бити
отворене пи нико нема право

да те прописе самовољно кр-

ши, Савесни трговци морају да

=

 

„Је ли проблем

трамваја број 6
вечитг ·

реко „20 октобра“ дато је
много предлога по пита-

њу трамваја број 6, али до да-

нас ни један није узет у обзир.

Не само да се тим предлозима
не обраћа пажња, него је још
учињено и нешто шо је про-

блем компликовало.

На пренатрпаној), полавној
станици за „шестицу створена

је и полазна станица. за трам-

вај број 7. Тако је поремећен

и онај ред који су грађани са-

моиницијативно стварали. Та-

ко, ако грађани чекају „ше-

стицу“ да би ишли до Каме-
вовића, а наиђе трамвај 7 који
такође иде до ове станице, на-
стаје претрчавање у ред за

„Сседмицу“ и ствара се ужасан

неред. На оном малом про
стору становници Гробљанске

улице једва лобијају место,

Пролазници још морају да зљ
обилазе редове и бивају ка

ћајних несрећа.

Младен БАЛАБАН

»

„Шта Београд пева“
шла сам са другарипом
која је хтела да купи

ноте за песму из народноосло-

бодилачке борбе „Смрт ком-

сомолца“. Тражиле смо свуда
по радњама и музичким мага-
зинима и најзад су нам у јед-

ном магазину извадили из и-
злога последњи број. И
Узела сам да прегледам, па

како не знам да свирам те ме
ноте не интересују, окренула
сам задњу страну. Писало је:

„Шта

прво:
Кикирики, свинг, први маке-

лонски шлагер
Карамба, прва Српска румба

сем тога у штампи:
Сладолед, песма и шлагер
Хавајски сан, песма и шлагер

медиум

Београд пева“ и као

Демпинг
свинг.
Све ове песме не само ла

Београд не пева, него сумњам|
да их ма ко пева. Тако прву
српску румбу и први македон-
ски шлагер нико и не зна и не
чује ни у Србији ни у Маке-
донији. Зашто се онда те пе- |
сме'тако зову најбоље зна из-
давач Југотен-Лазић.

Јелена СТАНИМИРОВИЋ

жњавани, 8 уз то постоји и

опасност да дође до саобра-

шлагер,

н
а
и
в
н
а

се држе свих издатих прописа,
па и прописа о отварању рад
њи, У противном, сваки би мо-
гао ла оставља педуљице, др'
жи затворене радионице итд.
а треба се онда упитати зашто
заузимају локале ако их не

држе отворене и зашто на тај

начин уносе пометњу у снабле-
вање грађана. Треба обратити
пажњу на свако кршење про-
писа о радњама и забранити
самовољно наношење у раду
појединих трговаца.

Д. ПЕРИЋ
в

Милосрђе „Ммилосрдне“ сестре

тац сам седморо депе и
тешки физички радник

који улаже свакодневно вели-
ке напоре за обнову и издр-
жавање своје породице.

Ових дана разболело ми се
дете и однео сам га на Дечју
универзитетску клинику. Како

сам упослен у каменолому „7

јули“ у Кијеву, немогуће ми је
било да сваки лан одлазим У

болницу и обавештавам се о
здрављу детета. Рачунао сам
да обавештења могу једностав-
но добијати телефоном. Ме-

ћутим, преварио сам се. 20 0.
м. затражиб сам клинику и ја-
вила се сестра болничарка. О-
бавештење о детету није хте-
ла да ми да. Нису помогле ни
молбе, ни објашњења да не

 

мату лично лоћи. Она је била.
упорна у одбијању.

итам се да ли није У пи-
тању милосрђе, када се у слу-
жби држе они који не обавља-

још зову „милосрдне“ сестре

Светозар ТОДИЋ
минер у каменолому

„7 јули“

|
|

ју Своје дужности, а УЗ то :

    

Културни пацови
У биоскопу „Луксор“ и „Београд“ има пацова које нико
не уништава...

.
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=— Сад је време да променимо локал пошто смо овај
филм гледали већ неколико пута,

 

_ ГРАЂАНИБЕОРРМА

 

   

"За што боље одбијање
саобраћаја

а нашим улицама и трго«
вима постављене су та-

бле које означавају где је сло

бодан прелаз за пешаке. Али,

дон је неким местима посвеће-

но сувише пажње, на другима

нема уопште контроле прелаза
и грађани су изложени великој.
опасности. Такав је случај на
углу Нушићеве улице на пре-

пазу према „Политици“. Ту се
прелази без реда, нема ника-
квих озкакф не постоји сао.
браћајац и није чудо да су

овде чести несрећни случајеви.
Исто тако, на углу Дечанске

упице и Булевара Црвене ар“
мије, нема никанвих знакова

који би  регулисали пешачки
саобраћај. Ово најпрометније
место, где је најшира улица и

где су саобраћајне несреће че~

сте, остало је без икакве кон»
троле. Нарочито «када наиђе
трамвај, грађани нагрну са
свих раскршћа и упица и сао~
браћај се потпуно укочи. Шо
фери су опрезни, али ипак по
неко и настрада. То би се, ми-
слим, могло лако избећи и ре~
гулисати. За то има начина,
Ова је раскрсница жива као

 

и она на Тргу републине и док
тамо има увек по десетак ор-
тана саобраћајне милиције,

овде нема ни једног. А неко би
о томе морао да се брине.

М. Б

ж
ЛЕКАРИМА КОЈИ
ОДЛАЗЕ НА ПЕРИ-
ФЕРИЈУ ТРЕБА ОМО-
ГУЋИТИ ВОЖЊУ НА
ПРЕДЊОЈ ТРАМВАЈ
СКОЈ ПЛАТФОРМИ

рсви свет насеља Чуна-
рица има свакодневне

потребу за лекарима из града,
а нарочите кадо се ради о те~
шким случајевима обољења или
повреде при раду. Позвани ле-
кари се одазивају и за дола,
зак до Чукарице користе пре-
возна средства до којих могу
доћи. Али најчешће закасне,
ослањајући се на трамвај, а на
могу добити место. Њихово сва~
ко закашњење је, међутим, опа-
сно и може бити кобно за ене

којима је лекарска помоћ хитно

потребна, .
Да би се омогућило пекари.

ма да на време стиму на по
зиве са Чукарице, потребно би
било да Београдско елентриче
но предузеће дозволи лекарима, .
који иду на Чукарицу и у дру-
те крајеве периферије, звонњу
на предњој платформи. Могао
би се зато за лекаре устано.
вити и неки знак за распозна-
звање. На тај начин ће се избе~

ћи многи несрећни случајеви
до којих долази. услед касног
доласка лекара, А све збогте

 

га што лекар нема могућности
да се укрца у први трамвед
који наиђе, него мора да чека

у дугим редовима.

Предраг ДИМИТРИЈЕВИЋ

2 ж ма

ТУБЕРКУЛОЗНИ БО-
ЛЕСНИЦИ ТРЕБА-ДА
ПРИМАЈУ И КОНДЕН-
ЗОВАНО МЛЕКО

опственици болесничких
дечјих карата, као и ке“

рата за труднице лобијају ре"
довно следовање млека од п»>
ла литра дневно, То је ипак
довољно, али треба видети да
ли се нешто може учинити да
се олакша снабдевање имао
мима Б карата и то онима са
најтежим обољењима, као што
је туберкулоза. Ових лана је
преко општег следовања млека,
по картама Д—2 које су изла-
ване леци до 15 година, изда-
вано и кондензовано млеко и
пуномасном млеку у праху:
Узимајући у обзир да је те“

шким болеснипима У хладним
данима тешко излазили и че“
кати на млеко, пожељно би
било ла се конлензовано млеко
додељује и туберкулозним 60-
лесницима. Познато је ла ко»
личина млека У њиховој исхра-
ви игра врло значајну“ улоту.

М, А. НИКОЛИЋ.
зе

КАКО БИ И ШТО 50-
ЉЕ КОРИСТИО ГО»

ДИШЊИ ОДМОР
стаје лруга голина у којој

ће наши радници и наме-
штенипи моћи ла користе свој
годишњи одмор, који ће им ла-
ти снаге за нове напоре у ра“
ду. Нека прелузећа стварају
планове како ла најбоље омо-
гуће коришћење одмора 3а
своје службенике, а исто та-
ко-н појединци се припрема“
ЈУ ла што боље искористе сво“
је лане одмора. Међутим, још
увек није могуће свима да да-
не одмора проводе ван свога
места рада и боравка из мате
риталних разлога.

Сматрам ла би за то. треба“
ло предузети нешто слично. кре
дитирању које је Гралска ште-
дионица извртила за сизбле-“
вање огревом. Тиме би се сва“
ком службенику створилемо
гућности ла најповољније Ко“
ристи своје отсуство, уз нео“
сетне отплате Штедионити,

А М. К

  

   

_ПОВРТНО СЕМЕ

 

прворазредно, клијсво им

чисто у несиџама са на-
шим жигом добићете код звоне кемовсее прнтрало • "омућ

Гарантујемо сорту, клијавост м чистоћу

Потрошачи, обратите се својим зедр
тамо, до на време мизврш“- наруџе Уи
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20 ОКТОБАР _

„ мивотигаду совР У
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у муналнот
Разговор с министром МГоворковим

 

_ Делокруг
ПОВОДОМ УЧЕСТАЛИХ КВАРОВА НА ВОДОВОДНИМ ИНСТАЛАЦИЈАМА

 

_ рада и задаци КО ЈЕ ДУЖАН ДА ПОПРАВЉА
Ди: ВОДОВОДНЕ ИНСТАЛАЦИЈЕ

ћајног предузећа
и Електричног:

ПРОПАЛЕ УСЛЕД ХЛАДНОЋЕ _
| оком зиме десио се ве- инсталација сносе већином кри шта се заостала вода из цеви

предузгћа Србије лики број замрзавања

_

вицу сами власници зграда или За ове кварове, као и за св:

кућних водовдних инсталаци- настојници који нису посвети остале кварове У зградама,

честале критике грађа
Е на, како у дневним

листовима тако и у „20 Окто~
бру«, упућене на адресу »Бел-
сапа«, уствари немају ни.
„какве везе са »Белсапом« ни.
ти се на, њега, односе,

_ Скоро свака критиика која
је упућена на рачун »Белса"
ас с ; : у 3
Иле<-Рлеитричорасле нима дешавају се у зградама, нари нису придржавали упут- објектима дешавају његовом

зећа Спбије . | адијанаБао у којима су инсталације 3а- става које је Бестрадски водо' непажњом, .„Кварове на развод|

град. Нарочито је падала о:  МРЗНУТе, изненадни

|

изливи

о

вод у почетку зиме објавио У

_

ној водоводној мрежи на згра-
трад. Н: је падал МЕи „ној . ; поправе. ку“
штра и честа критика, грађана

_

Боде, што проузрокује кваре-

о

дневној штампи и нису у до- дама дужни су да Р У Александровски парк у Москви

ја, а услед јаког мраза деша“
вали су се и случајеви загу-
шења кућних канализационих

инсталација. Услед тога су У
многим зградама инсталације
искључене из употребе, што
знатно погуршава хигијенске

услове

·

живота,

·

нарочито У

зградама где се и канализа-

ција замрзла,. У топлијим да:

ње зидова, таваница и наме

ли довољно пажње да се ин

сталације заштите од мраза.
У зградама У којима су се во-

доводне инсталације замрзле
и поквариле долази често до
неспоразума између власника
и станара, к> је дужан да ква-
рове поправи Већина случаје'

ва замрзавања догађа се због

тога што се настојници и ста-

вољној мери :безбедили према

прописао је Мзвршни народни

одбор кућни ред у коме пост:

је прописи које кварове мора

да оправља власник, а косе

станари“ Све.кварове на. уну“

трашњим. водоводним одбјекти-

ма (казани у купатилу, резер-

воари и шоље

ћевласници,.

 

   
због рачуна за осветљење = “ИН
било ЈЕ су поглешно обпачу-. штаја. У многим кућама, услед тим упутствима инсталације од Досадашњи случајеви замр; ике нспоре за обнову
нати Или " погрешно упућени, недовољне пажње власника да мраза. Упутства су била веомз завања водоводних инстала- Москви је ту скоро. завр- троше вел МИто

било ла се не достављају на, осигурају склоништа за вод“ једноставна: за време употре- ција показали су да настојџи“ шила свој рад Сверуска свогИ масне и тетркснећ
“ ла љај; ; . от д . : ~ ~ л: 3 "де ј ањима „зе- ање Е -

време. или чек да су |еднам Мер од мраза, дешавају се слу бе воде преко дана тотребно _ци зграла и станари не в де конференција по пит , Бо постаји, међутим, нижавва

исплаћени »Белсапу«, Такође
је била упућена на »Белсап«

чајеви  замрзавања  водомера-
Оправка покварених водовод“

је било да се просторије кроз

које пролазе цеви бар минимал
довољно пажње да се инстала-
ције заштите од мраза. Често
настојници зграде не умеју да

лене изградње“ у градовима и

радничким насељима РСФСР. У

раду конференције узели су У-
сумња да ће тај задатак "бити

успешно решен, Према новом
честа критика због квара, у“ их инсталација услед оскуди- но загреју, а н"ћу да се вода 2 ! ј површина

ипоене које - не це у материјалу, веома је оте- затв ри и испусти сва вода из чувају водоводне инсталације, чешћа трудбеници вртарско-пар ПнНрПНтати СЕ
Н | ; 2: « О - > ~ У : У - ' газдинства им истаннути од

доводи брао у исправно ста. Жана и скопчана је са великим цеви, Најчешће се замрзне во нити при затварању воде пазеј ковског д новвика позећана се за 50 2,»

ње.

Да би грађани знали коме
се у ланом моменту треба 0"
братинти. као и на чију адре-
су критику треба упутити, у
кретко ћемо изнети "елокруг
рада »Белсапа« и »Епса«,

Пеле ослобођење Београ!.

трошковима.

За замрзавање вод водних

да у цевима услед тога што се
вода увече затвори, а не испу-

Гекџија одресл-ма

да се испушта сва вада из це-
ви. Пошто зима још траје, по:
требно је да се у свим зграда-
ма предузму мере да се ова-
кви случајеви више не би де
шавали. Да би се избегло |за-
мрзавање вод'водних .инстала-
ција потребно је да се сви гра-
ђани придржавају упутстава

совјетски научници. доктор по-

љопривредних наука ВБјехов, по-

анати стручњак за цвећарство

доктор биолошких наука Бази~

леска, доктор биолошких наука

професор · Култијасов, руноводи-

опи натедара у институтима и

„академијама професори Ерасин»

ски и Георгијевски, претставни.

Знатно ће се развити и унапре-•

дити декоративно оформљавање

вртова и парксвских објеката

(цвећњаци, леје).

Године 1944 им 1945 извршени

су врло обилни радови на ства»

рању нових парнова, Лењинград

је добио, на пример, два врло

у ПА]
је ] ј с ци санитетско-лекарских с"уста- лепа парка који укупно заузи~

па. из бивше Дирокпије трам“ које је објавио Београдски во ; п

ваја и осретљења фопмипана довод а обезбеђењу и чувању| 198: Анадемије

_

архитектуре

_

мају површину од 160 хектара.

су два

|

продузећа: »Белсап« инсталација од мраза, итд. У истом временском размаку

— Београдско електрично _сао
бразаујно предузеће и »Епс«
— Елскттично прелузеће Ор
бије — филијала Београд.

Птема томе. детоктуг рада
и залатак предузећа, »Белсал«

На замрзавање водоводних
цеви утицало је и низ других
узрока: Београдска вода има У
себи добар део речне воде и
по природи је веома хладна и
брзо се замрзне. Положај кућ-
них инсталација у

'

зградама

У. нужницима

итд.) дужан је да оправи ста||

нар, пошт; се, кварови на,тим |

Конференција је проучила пи~

сних градова и обелемила пута.
ве великог развоја вртарско-пар-

ковског газдинства које су не-

масни фашисти за време своје
најезде били уништили. У разго-

тања даљег унапређења совјет-о
у Москви је створено 67 нових

скверова и булевара. Прошлог

лета отворени су нови пархови

у Курску, Архангепснку и другим

градовима. Напоредо с тим ра-

дом у градским рејонима, многе

се ради и на довођењу у ред

је: да превози путнике и ро- ; во с пописнином Совјетског парновског газдинства по пред.
А , није грађен обзирол « Бу. | = =

бу возилима са, електричном Енеклиме БИ арђан. не информативног бироа Министар  грађима. Реч је о стварању „зва

и мотооком вучом у локалном ђене, Пре рата нису пои комуналног газдинства В. И. Го. леног појаса“ око сваког совјет-

саобраћају; | : У стојаи ворков је рекао: ског града. На сваког грсдсног
— ; х јмањ

ла ттеали ин отпжтава ТтпаМА
У своме сталном старању становнина

_

долазиће најм е

Вајске пруге и ппужне објек>
те, електричну мрежу и ости–
ла постројења н ипсталапије
та патпобе тпампајскот, тро“
лебуског н аутобуског сад.
браћаја,

ла пебавља по у својим ра“
диопитма опровља и одржава,
трамвајска, тролејбуска и мо~
торна возила,

ла рашпломпалним радом н
најекгономичнијом употребом
вопила и материјала пружи
гређалству најповољније и
најните тартфске ставове за
провоз п ла сопственим при
холима осигура правилно
фунптпиочнисање и развијање

. предузећа,

Делокруг тада ин развитак
·_ предузећа »Епс« је:

. тричним

ла снабдева грађанство,
фабрике, предузећа, установе
и надлештва уз најнижу та-
рифу слоктричном енергијом
за погон, грејање и осветле“
ње:

· да се стара о свим елек~
инсталацијама, које

служе за осветљење, погон и
грејање у Београду;

- да св стара о исправном
стању полокупне мреже улич

_ ног осветљења у Београду;
да сопственим ппиходом 0-

сигура правилно функпиони“
· сање и развијање предузећа;

То су у најкраћим пртама
задаци предузећа. »Белсала«
и »Епса« те ће грађани, уко-

_ лико им које од ова два, пре-
Музана Затрона, Пт ој _ могућиће да тај трамвај МЕ кабина, јавних телефонских лефонског апарата, скидање
+ КЕ а ако 35 6 була Р. не на своју пругу 3 а свега. говорнипа, којих.у Београду сијалица,У кабини, крађе ми

Ј 8 | _ минута. има 24. цепање телефонског именика,
правданих „разлога, критико~
вати и критику на тачну а-

– дресу улућивати,

 

Лазар ДЕКИЋ

 

Рани

— Идемо да поспемо ту Каменичку улицу, кад се стано-

вници не сећају... 
Радници индустриских предузећа
Карабурме ускоро ће добити

уреднији и сигурнији трамвајски

саобраћај |
Трамваји пруге број 9 из-

лазе на своју линију из депоа,

трамваја који се налази у У-

лици Високог Стевана.

Док ови трамвајл стигну на

своју линију потребло им је

сада пола, сата, пошто морају

ићи пругом број 2 до Вуковог

спомевика, а потом пругом

број 6 преко Теразија до сво-

је пруге.
Ово излажење кола на пру-

гу број 9, као и њихов повра.

так у депо, не задовољава, све

потребе радника запослених у

индустраским предузећима Ка-

рабурме као и становника, ово-

га краја.
Постављањем прелазних

скретница на раскрсхљици пру-
ге број 2 и 9 на углу улица
Ђорђа. Вашингтона и „29 но-
вембра", који се погао од

стране „БЕЛСАПА" сада 0-

бавља и приводи се крају, 0-

На, овај начин, радници. н
намештеници индустриских
предузећа Карабурме, као и
становници овога краја, који

се служе трамвајем пруге број
9, ускоро ће добити уредзији

и сигурзији трамвајски сао-
браћај.
Време које је до сада губље-

но у путу, биће искоришћено
на трамвајској прузи у кори-
сиом раду ан превозу путнтка,

Миладин ГАВРИЛОВИЋ
Ичкова бр. 1

мраза, нити се при постављању
инсталација узимало у обзир
поднебље, Пројектанти су по-
стављали инсталације како им
је била најјевтиније, тако да се
водоводне вертикале у многим
зградама налазе у спољним
зидовима или су окренуте
према северу или према коша:
ви. На тај начин водоводне
инсталације су веома изложене
Хладнсћи и брзо се замрзну.

На ово би требало обратити
пажњу пројектантима станбе-
них зграда које ће се зидати У
току ове грађевинске сезоне У
Београду и ла водоводне вер-
тикале у новим зградама пола:
жу по унутрашњим зидовима
и у близини димњака. Савето-
вања архитеката са стручњаци-
ма из Београдског водовода
при изради, планова такође би
л'принела да се водоводне ин:
сталације у новим зградама по-
ставе тако, да булу што боље
обезбеђене од хладноће.

 

Оштећење кабина јавних ·
телефонских говорница

Б еограђани доста теле“
фонирају. То се нај.

боље види из статистике Ди.
рекције пошта у Београду.
Од. осам. часова ујутру до
осам часова увече сваких 0
сам минута, обави се. про-
сечно по један разговор. из

"Телефонске говорнице служе
за потребе града и потребно
је да њихово чување и одр-

Последице ноблшговремоног снобдовањо огревом
а току летњих

_

месеци
прошле године предузе-

ће „Огрев" успело је, и поред

разних тешкоћа да, за потребе

устанва и државних надле
штава, увезе веће количине
мрког угља и то бољег квали-

тета. Али, нажалост, врло ма-

ли број предузећа и установа

узео је овај угаљ- Да би се та
огромна количина какостако

спасла јер се услед дугог ле-

жања по стовариштима поче

да пали „Огрев“ је решио да
угаљ стави у слободну прода-

ју. За кратко време угаљ је

био распродат. ;
Дошла је зима: Услед елемен

тарних тешкоћа довоз је: доста

- опао, Она мала количина којом
се“ располагало била је наме“
њена за потребе домаћинстава:
Међутим, надлештва и установе
које се нису. благовремено
снабделе тек сада траже огрев.
Природно је, да им се морало
изићи усусрет, јер би од тога
трпе читав привредни и дру-
штвени живот, (7

Ова ·појава,. управо немар-
вост, погодила је многе грађа.

не и посебно само предузеће

„Огрев", које је претрпело и
материјалну штету због дугог

држања угља па стоваришти-

ма

За идућу годину надлежни
би требало да поведу више
рачуна о благовременом снаб-
девању огревом својих преду“
зећа, Како се не би поново
догодила иста појава.

Данашње стање угља на бе'
оградским стоваоиштима није
задовољавајуће. Услед необич-
ног размаха индустрије која

захтева и велике количине. го
рива, потребе грађана тешко
се могу задовољити, јер је до
воз угља због снега опао.

Уосталом, грађани су на вре

ме још у току лета прек>
штамле упозорени да се бла
говремено снабдеју огревом-

„дешавају се честа оштећења,

„јем прошле године разбијена,

- њима слаже разноврсна не»

_ да будно пазе на сваку ште“

прописи како треба полагати
водесводне инсталације да би
биле што боље заштићене од

жавање буде дужностсваког
поштеног и свесног грађани
на. Међутим, у. последње: вре-
ме, случајно или. злонамерно,

у кабинама јавних телефон-
ских „говорница: разбијање
стакла, кидање блушалица, те“

демолирање кабина, итд. Кра.

су врата са кабине на Во-~
тдовцу, а из кабине. која је
смештена на улазу у Кале.
мегдан, однет је _цео теле.
фонски аларат, Свакодневна,
је појава да кабине служе као
корпе „за отпатке и да се у

чистоћа, нарочито у предгра~
ђима' града. кина 1 у

Због свега, тога дошло је
питање подизање и одржава.
ње јавних говорница, јер се

расположива залиха. телефон“
ских аларата н делова , сма-
њује; услед честих 'оправки,
Како је очигледно да се ту

ради о актима несввених и

злонамерних елемената, то св

апелује на грађанство пи ан.
тифаштистичке оргамизације

точину, која на тај начин
руши народну имовину,

о благостању становништва, сов-
јетска влада увен је посвећива-
ла и посвоћује велику пашњу

што бољем комуналном уређењу

согјетских градова и, између о-

сталог, питању даљих радова на

проширењу градских површина
под зеленилом. Чан и у тешлим
годинама Отаџбинског рата тај
рад није престајао. Године 1944,

на пример, државни  расални“
ци дали су комуналном, газдин-
ству 3,2 милиона садница.

У годинама совјетске власти
површина под  зелзнилом У
РСФСР шестоструко је порасла
у поређењу са стањем пре ре-
волуције. Данас у многим обла-
стима и крајевима РСФСР (Ста-
вропољски крај, Свердловска и

Саратовска област) на једног
градског становника долази пре.
ко 12 квадратних метара зеле-
нила. Рат је озбиљно погодио
градско комунално газдинство,
нарочито у областима које су
биле поднеле страхоте немачне
окупације. У Лењинградској о-
бласти, на пример, терени под
зелинилом смањили су се за
време рата десетоструко. Ште-
та коју су немачки фашисти на-
нели „зеленој изградњи“ само на
територији Руске Федерације из-
носи 3.200,000.000 рубаља.

Совјетски људи мораће да у-
 

150 до 200 квадратних метара
шуме у предграђима.

Држава се неуморно стара о
проширењу и што бољем ургће-

њу зелених површина у ло=
вима, Према плану за 1947 годи~
ну, само у Руској Федерацији
даће се за ту сврху кродит У

износу прено 100,009.000 рубаља,
Предузимају се сзе мера за ме-
ханизацију процеса засађивања

шума. Само Стаљинградска спе.
цијална машинске ~ транторсла
станица за засађивање шума из.
вршила је у току три предратне
године радозе на површини око
4000 хектара.

Само становништво узима ако
тивног учешћа у стварању зеле-
них површина по градовима и
насељима. Довољно је рећи да
је 1944 године становништво у
85 градова добровољно дало за
ту сврху 750.000 радних дана, а
1945 године — двапут више.

  

 

— Неће проћи ни пет година,
=— каже на крају министар Го-
ворков, — а у градовима РСФСР
биће потпуно обновљене пред
ратна површине под парковима,
скверовима, булеварима итд. За=
једничким напорима совјетских
људи градови и радничка насе•
ља Републике постаће лепих
мивописни, још уређенији него
што су били пре рата.

Мљинова књата »Природа и људна
говори о раду човека који претвара
природу у средство свог папретка,

у
р
и
н

година.|+ :

о дугом рату човека против приро-
де, о рату који је трајао хиљадама

Мајсторским стилом Иљин прича о
преображавању, пустиње, о завичају

нама и људима...

38 динара.

А
н

| .

ЛЕЊЕ«, улица

 
жита, о стварању биљака и живо,
тиња, о судбини Волге, Касписког
Мора, о обуздавању река, 9 планњ

· Издање НОПОК-а, Београд, цена

КЊИЖАРИМА УОБИЧАЈЕНИ књи.
ЖАРСКИ РАБАТ,

Поруџбине слати на ново поко-
Народног

100, телефон 21.772; 29-300

фронта  



 

  

 

31 ЈАНУАР 1947 _ ==

   

СТВАРАЊЕ КУРСЕВА_ |ууоцј) боб
за стручно уздизање позоришних

дилетантских трупа
| прође ни једна недеља,

а да за то време није
наступило које културно про-
светно друштво или каква драм
ска екипа са позоришним ко-
мадом. Врло често се дају при-
редбе у овом или оном рејову
Београда, играју се једночинке
на приредбама различитих У
станова. Позоришне претставе
приређују се свуда, велики
број људи учествује у њихо
вом извођењу а још већи је

број гледалаца. Позориште је
постало саставни део културних
потреба људи. Нарочито је
значајно. у развитку интерсо-
вања код људи да је све већи
број интересената за глуму.
Наши људи су почели да и-
грају по позориштима, а наше
народне масе са све већом љу“

бављу посећују позориште.
„Али,

·

заједно са развитком

интересовања код људи за по-
зориштем не подиже се и ква
литет претстава, не развијају
се делитанти у довољној мери

ла би у једном временском раз
маку могли постићи веће до-
мете као извођачи. Скоро при
свакој позоришној глуми по-
стоје таленти, али то није до-

вољно ни.за развој саме ди
„летантске екипе нити за ра-
звој самих талената, ако они
не добију основна знања из

позоришне уметности, ако не

науче правилно занат-глумље-
ња, ако не знају шта значи
"позорница, са свим њеним при-
имућствима и задацима.
Можда, стога и многе прет-

ставе не испуњују своје за-

датке како треба, јер је изво-

ђење слабо, јер има више ди-

летантског штимунга. Има прет.
става на којима глумци говоре
истим гласом, сличним гестику“
лацијама, где се једва распо-
знаје ко је шта, тако да јен
поред великог труда и љубави
извођача квалитет претстава
лош, а труд узалуд бачен.
Свако позоришно дело носи

своје особености, своју идеј-
ност, проблематику који траже
многоструко улажење у типич-
ности дела. Али, да би се све
успешно остварило на позорни
пи нужна су основна знања за
правилно схватање позоришног
дела, да би извођач могао дуб-
ље да разуме проблематику
дела. Зато је потребно да изво
Бачи познају У основним лини-
јама развитак и задатак позо-
ришне уметности, да познају
карактер претстава и сложе
ност извођења позоришног де-
ла. Једном речју, сваки изво-
ђач при позоривним екипама

или групама мора да је на:
чисто с тим да игра на позор-
ници није само игра која за-

бавља извођача и гледаоца већ
и велики одговорни посао на
васпитању људи и њиховој кул

турној изградњи.
_ Мора се уједно споменути да
је за правилно постављање по-
зоришног дела веома важна
глума, јер од ње зависи умет-
ничко уобличавање дела на по-
зорници. Код нас, по свим кра
јевима Београда, играју рад“
ници, чиновници, ђаци који ма-
ње-више не знају шта значи
глумити јер' дотле нису ника-
да глумили и због тога врло
често у глуму уносе и театрал-
ности, и површности, јер им

 

У Првом рејону продозете 60 Море
3: ликандирање неписмености

|"рви рејон је дао обавезу
5 Еда "ће остварити државни

план за ликвидацију неписме-

ности у току 1947 године: по
могућству до 1 маја. До данас

"је свршило течај и: обухваћено

на текућим течајевима 64% не-

писмених, Садашњи задатак је
окупити на течајеве још 36

процената неписмених и омо-
гућити услешан завршетак већ

»еснованих течајева.
Данас као најхитнији зада»

так пред активистима Првога

трејона и руководиоцима анал-
фабетских течајева стоји како
ће окупити успешно све прео-
стале аналфабете на течајеви-

ма и. како ће се несметано ра-
звијати предавања. на течаје-
вима.
На последњем састанку Кул-

турно-просветног одбора Пр-
вога рејона. испитане су све

тешкоће око даљег организо-
вања  течајева и утврђени су

извесни пропусти и конкретни
задаци, које је потребно што
хитније извршити.
Било је случајева за време

пописивања неписмених да е-
кипе нису вршиле тачно своју
дужност, тако да три улице у
„Трећем насељу нису систе-

матски обиђене. За време по-
'писивања екипе нису поједи-
начно убеђивале неписмене. У
току досадашњег рада многи

течајци долазе нередовно. на

часове, јер им је школа број 1

далеко, а руководство течаје-

ва још увек није успело да

пронађе погоднију зграду ко-

ја би била ближа улицама где.

"има неписмених,
Стога се намеће нужно. да

'се што пре предузме контро-

лисање пописа неписмених, У

чему нарочито треба да пру-

тжи свесрдну 'помоћ повереник

улице, који "најбоље познаје

"људство и становнике ове у“
"дице, и којизна да на најпри-
"ступачнији начин убеди људе

о користи и потреби посећи-

вања зналфабетских: течајева.
- Врло често се дешава да се на
'"фронтовским рејонским конфе-
ренцијама разговара о многим
проблемима, док се проблем
аналфабета заобилази или сма-

тра да га треба поставити на

нарочитим

·

заказаним  састан-
цима, Међутим, непрестаним
истицањем важности овога про-
блема на свим конференција-

ма и састанцима активиста
фронта у рејону и улици, про-
блем аналфабета биће много
боље осветљен и наћи ће све-
странију помоћ у становништву
свога рејона. Како у рејону и:

ма неписмених који услед не-
мања ципела или одеће не мо-
гу редовно посећивати течаје-
ве, поставља се пред фронтов-

це да воде евиденцију о та-

квим људима и да преко рејон-

ских отсека за социјално ста-
рање издејствују најпотребни-
ју одећу У споразуму са учи-

тељем или екипом. У досада-

шњем раду са аналфабетима
било је случајева да су многи

аналфабети у току учења У-

след изостајања и нередовног

посећивања течајева изостали

у учењу. Такви нередовни те-

чајци, стидећи се, не долазе
више на течајеве и скоро пот-

пуно отпадају. Али, ако се во-

ди рачуна о њима, ако се по-
знаје њихов живот, фронтовци

марљивим радом индивидуално

посећујући сваког таквог анал-
фабету и пружањем помоћи у
учењу могу таквог нередовног
течајца да поврате на течај.
Такмичење у учењу, у пола»

гању испита потребно је исто
тако увести Као систем рада

"на течајевима, чиме ће се ква-
литет учења повећати,
Оваквим вођењем рачуна о

свим моментима који се појав-
· љују У току рада са аналфа-

бетима, могу се многе сметње
отстранити и омогућити да се
течајеви за аналфабете у Пр-
воме рејону развију.

 

Свевимауглавномбимоглибит
чланови "Народнбг позоришта

нико није ни показао, а још
мање објаснио, значај и вели-
чину глуме у позоришној игри,
Сваки покрет у извођењу на

позорници, мимика лица, инто-

нација гласа, све то на позор.
ници носи своју специфичност
која обележава и карактерише
једно лице. У тлуми постоје
многострукости» изражја. 'На-
равно; умногоме

|

условљени
талентом и способности извођа
ча, али у “сваком случају и глу

ма се учи као и многе друге

уметности. 5 “

Када би се још истакао зна-
чај правилне дикције, која је
нарочито рђава код“ многих

извођача; ако се набаци само

да је познавање сцене шминке
исто тако важно, може се ви
дети да се пред све извођаче
из свих драмских екипа, група
и рејонских позоришта поста-
вља озбиљан задатак учења и
сторије позоришне уметностии

књижевности, учења глуме и
рецатације,

·

дикције _шминке,

све оно' без чега се не може
постићи квалитет извођења.

Редитељи који постоје при
свакој дилетантској групи због,

ограничености времена и брзи-
не припремања позоришних де
ла никада не могу довољно
систематски да развију рад са
члановима дилетантских екипа,

које би их квалитативно поди-
гао. Стога би оснивање кур-
сева за све чланове културно-

просветних гр"па Синдикалног

већа, рејонски' драмскихекипа

или груга, рејонских позо-

ришта омогућило квалитативно

подизање извођача.

Курсеви би се могли обра-

зовати за културно-ипосветна

друштва,:за дилет.. :ске групе

„или: рејонска . позоришта. На-

равно; курсеви би. се: могли

организовати на неколико ме:

стаг у Београду да би се: слу-

таоци тмогли. што лакше оку-

тити; Пренавачи на овим кут
  

и наставници драмских студи-
ја, Који би својим искуствима
и знањем могли да помогну

"да курсеви добију, већи значај

и вредност. _ о Ка

Курсеви за извођаче-дилетан

те су неопходни, јер само пре

ко њих може се подићи квади-

тет извођења драмских екипа,

пошто само квалитативне, до-

бре' групе". могу постићи свој

циљ и истински. лужити КУЛ-

турној. изградњи. широких “на-

родних слојева. | а занат

"В. ПАСКАЉЕВИЋ

“ Петом рејону
риређивање књижевних ве

чери по рејонима прет-

ставља једну од обавеза кул-
турно - просветних рејонских
одбора ма да се врло ретко

књижевне. вечери организују
иако за то постоје услови и
могућности нарочито у овОЈ
зимској сезони,
На књижевној вечери у Пе-

том рејону Велибор Глигорић
дао је приказ рада напредних
књижевника пре окупације Ју-
гославије који се углавномра•

звијао У борби против старих
укорењених форми назалних
књижевника против меланхо-
лично-романтичне' поезије, на

дриреализма и декадентног са-

држаја. Велибор Глигорић је У
току предавања истакао да су
наши напредни књижевници

били без икакве подршке, спу-
тавани и гоњени од ондашњих

властодржаца, · подносили 8ве-
лике жртве у борби за праву
реалистичку књижевност и и"
стинску ·културу. Говорећи о
књижевницима пре рата, Ве>

либор Глигорић нарочито се
залржао на раду и делатности

Чеде Миндеровића као књи-
жезника.. Пау

После.. Велибора

·

Глигорића
Чела Миндеровић је прочитао
неколико. нових песама и два
своја рала у прози.
Руководство културно -про-

светног рада по рејонима не
би требало да дозволи а ла
не опганизује књижевне вече-
ри бар јеланпут месечно по

својим рејонима или насељи-
ма утолико пре што је инте-
ресовање код народа за књи-
гом све веће. Ради што бољег
разматрања могућности прире-
Ђивања што већег броја књи-

жевних вечери по рејонима и
насељима, згодно би било да
се културно-просветни одбори
рејона повежу са удружењем'
књижевника Србије и ла из-

раде план одожавања књижев-
них вечери по читавом Бео-
граду.

 

Хенрик Ибзен: НОРА, издање >Про-

свете« ћирилицом, стр. 114 цена 14

динара. 3

Н. Н. Семјонов: САГОРЕВАЊЕ И

ЕКСПЛОЗИЈА, издање >Просвете«,

ћиомлицом, стр. 37, цена 5 линара.

В. Корољенко: ДЕЦА ПОДЗЕМЉА,

издање »Просвете«, ћирилицом стр.

73, цена 5 динара.

К. Корњилов: ПСИХОЛОГИЈА, изла-

ње »Ппосвете«, ћирилицом стр. 150,

цена 20 дичара. |
Стеван Сремац: ВУКАДИН,

»Просвете«, · ћирилицом,

пена 28 динара

С. Фрумов: КАБЕ МИ ЊЕГОВЕ ПЕДА.

ГОШКЕ ИДЕЈЕ, издање >Просвете«,

ћирилицом, стр. 49 цена 6 динара.

издање

стр. 224,
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2 ИНОСТРАНА ТИТАМА.

о филму „Камени цвет“
ФРАНЦУСКА

»Ле Паризјен Либере«

Са радозналошћу

_

смо очекивали

руски филм у бојама »Камени цвета.

Он је био за нас пријатно изненађе-

ње. Коначно, то су уметничке боје.

Режисер Птушко створио је пре-

"красну галерију ликова. Путем ства-

рања „природе у „целини у студну “

систематског искоришћења рефлекто“

ра у боји, који дају лику, коси и

трави плаве, зелене н црвене одбле-

ске, изградио је средину која је бли-

жа пртаном него реалистичком филму.

Многе сцене у шуми и колиби у де-

"таљима' сеоске

_

свадбе, несумњиво

спадају у најлепше које једо сада

дао колорисани филм.

»Орор ди Сид-Ест-Ница«

_ „Камени пзет« је стварни триумф

" совјетске кинематографије, Филм је

режирао велики режисер Александар

Птушко, То је филм у боји и не мо-

же се, не видећи га, замислити сва

она нежност нијанси, која се мења

на платну, у сагласности са сценама

а осећањима личности филма,

· »Фрон Насионал<

“ Дивни филм »Камени пветс, који

ам симболично

_

предаје дух урал-

ских легенди, очарава нас својим о.

живљеним фолклором.

| Патриот де Нис е ла
Нувел репиблик«

Филм

о

претставља

о

Једну

–

целину.

Боја, са којом се спаја музика чароб-

не свежине, изванредно одговара ле

тендарној теми симболичног каракте-

ра, у потпуности прожетој поезијом

специфичног руског фолклора.

ИРАН з ме
»Сетаре«

Филм »Камени цвет« садржи у себи
Низ дивних сцена са. моралном, дру-
штвеном, а такође и политичком те“
мом. Овај филм садржи све особине

великог филмског дела, Он сјајно до-
казује развитак совјетске

_

филмске
уметности. Изврсно обликовање боја

и дивна музика очигледно показују

"КИНА

изузетан таленат и мајсторство сов-
јетских уметничких радника, који су
стварали овај филм.

ЧЕХОСЛОВАЧКА

»Лидова Култура«

Бажовљева бајка задивљује и омла-
дину ин одрасле. Филм се може ура-

чунати у истакнута дела кинематогра-
фије и чешка публика даће му од-
говарајуће признање које он заслу-
жује. у

»Нови живот« — Шангај

•.. Успех режисера помогли“ су

тлумци  Дружннков, Макарова, Де-
ревшчикова, стварајућн незаборавне
поетичне ликове, Који Носе у себи
чистоћу и озбиљност дела. Нарочито
треба истаћи сјајни рад оператера
Проворова у владању бојом и њего.
во знање да путем спајања боје и
светлости подвуче  постске моменте
филма, “

КУЛТУРНО-УМЕТНИЧКО
ДРУШТВО „МАКСИМ ГОР-
КИ“ ИЗ БОРОВА ГОСТ
РАДНИКА. БЕОГРАДА

ЈЕ] увече стиже у Бео-
град културно-уметничко

друштво „Максим Горки“ инду
стриског комбината „Бата“ из
Борова. Друштво долази као
Дет Месног синдикалног ве-
а.

· Културно-уметничко друштво
„Максим Горки“ долази са
свим секцијама. За кратко вре-
ме свога развитка оно се по-

дигло на степен једног од нај-
бољих синдикалних друштавау
Народној Републици Хрватској.
Једина приредба коју ће да-

ти у“ Београду одржаће се у
суботу 1 фебруара у20 часова
У просторијама Синдикалног
дома — Немањина28,

 

"ац АЕ овој изложби,

- Ара МЕР ЕР“

_

Полет грађанства

 

«

ПР ретеа за

Детаљ. са изложбе Шестог рејона

    

  

Народног фронта

Шестог рејона

зложба успеха и резул-

тата грађана Шестога

рејона приказује све' велике

акције у којима се. учествова“

ле стотине и хиљаде људи,

показује њихов замах и оства-

рење у току 1946 године. Пре-

ко графикона, бројчаних ре

зултата, слика и цртежа дат је

целокупан рад који је обављен

у Шестом рејону, п> насељима

и улицама. Изложба је обу-

хватила главне резултате по-

јединих фабрика које се нала:

зе на територији Шестога ре-

јона, напоре грађана и читаве

фронтовске

_

организације на

подизању културног нивоа и

ширењу писмености, акцију

“село — грал, обнављање и чи-

шћење улица 2д рушевина.

Један део изложбе посвећен

је производњи фабрике. „По:

беде“, која се у прошлого-

дишњем такмичењу нарочит“

истакла у уштеди материјала

приликом кројења одела, Не-

колико детаља приказују на

чин кројења и графиконски

је изражен> колик> је уштеда

допринела појевтињењу гото-

вих продуката. Предузеће

„Партизан“, „Срборит", Глав-

на ауто-радионица, „7 јули

и „„Гођевац“ заступљена су на

Шестога

рејона у великој акцији шире-

ња писмености такође је при:

казан. Изложене су слике гра

ђана који су показали највише
труда при оснивању аналфа-

· бетских течајева. Бројке које

показују да је на 18 течајева

са 34 групе обухваћено 457

неписмених, допуњене су д>
бро изабраним фотографијама
тако да то. претставља скоро
живу истлрију Како се савла:
Ббује неписменост. Поред моме-
ната са течајевима за неписме-
не показали су и резултати ра-
да Народног универзитат, драм
ске групе библиотеке и хора.

За време великих акција, ко

је су се обављале по читавом

Београду, у Шестоме рејону

80.355 грађана дало је за јед-

ну годину 744.284 радних ча-

сова. Иза тих бројчаних ре

зултата великих акција на о
способљавању улице Војводе
Глигора, чишћењу и раскрчи-

вању многих других улица од
рушевина, чишћењу

—

потока,

попуњавању

·

блатних улица,

истакнути су на изложби кроз
фотографије многи интересан-

тни моменти са рада. Шема об-
нове Шестога рејлна и легенда
приказују колико се система-

тичности унело у рад за вре-
ме свех акција у Шестоме ре-
јону, а истовремено се тиме

потврђује: да су грађани. Ше
стог рејона У 1946 години сте
Кли и велика искуства, са ко-
јима ће још са већим еланом
и више плана прићи новим за-

дацима који их очекују у овој
години, ;
Незаборавни су дани недељ

них одлазака радника и гра
Банства по околним селима
Београда када се у току тих
акција учвршћивао савез града
и села, савез радника и сељака.
Изложба показује да је станов
ништво Шестога рејона за се
дам месеци дало 57 радних е-
кипа; које су обишле 38 села
и дале 49,5839 радних часова,
а У новцу изражено са 273.826
динара.

Жене и омладина Шестога
рејона како приказују бројке,
фотографије и графикони, да
ли су највише резултата и ин-
спирисали скоро све акције
које су обављене у прошлој
години
Изложба овакве врсте прика-

зује на врло популаран начин,
систематично. и у свебухват“
ном плану, колико је значајно
и велико све оно што су људи
створили и изградили у про-
шлој години, Оваквим начином
приказивања људи још више
постају свесни да они ствара-
ју будућност и пишу живу
историју развитка и изградње

(

свота града, а истовремено, У

ланцу целокупне „обнове, и

своје земље. Можда у излага:

њу материјала није било до
вољно

.

одабраних детаља и
можда приказивање. произвол-
ње на онај начин како је то
астварено на изложби Шест
га рејона не доприноси потпу=

ном и дубоком изражавању

свега онога што је најтипич-
није у свим акцијама и у це
локупном раду, који су извр-
шили људи Шестога рејона,
Али, поред свега т:га, изло-

жба Шјеестога рејлна успела је

да прикаже, углавном, оно што
је најкарактеристичније-.у свим
већим акцијама које су биле
спроведене у прошлој години.
Ова врста изложбе може ла

послужи Као потстрек, али не
појединачним изложбама к:је
би се организсвале по осталим

рејонима, већ за "рганизова-
ње јединствене изложбе под РУ
ководством Народног франта
Београда, на којој би се прика
зали напори и резултати свих
грађана, свих рејона Београда.
На таквој изложби могло би
се мнизжоструким примерима,
детаљима, сјајним резултатима,
преко снимака на којима би <е
приказивали Уударници и нај-
истакнутији грађани за време
"прошлогодишњих акција, при“
казати колико се много уради-
ло иколико |1ш има много по-
слова који чекају да се сврше
У новој, радној, такмичарској
1947 години. .
 

Која ћемо

предавања слушати
на Коларчевом народном

универзитету
идуће недеље

[п] редавања ка Коларчевом народе

ном универзитету имају за за

датак да широким народним масама
популаришу и објасне најважније и

најактуелније теме из области поли-

тике привреде и културе и других
научник области.

У следећој недељи предавања ће се

одржати по овоме распореду:
Понедељак, 3 фебруара, у великој

дворани Миле Косановић, мајор: О

совјетској авијацији,

Предавач ће изложити развој сов-
јетеког ваздухопловства у миру ну
рату, и говориће о подвизима сов-=
јетских ваздухопловаца, нарочито из
времена Отаџбинског рата. |

Уторак, 4 фебруара, у амфитеатру,

инжењер ·Војин. Поповић, начелних

Одељења за задругарство Министар-
ства пољопривреде Србије: Сељачка
радне задруге и њихова улога у по-
љопривредној производњи,

Предавање ће обухватити развој

наших сељачких задруга мн њихов

значај у извођењу општег плана про-
изводње,

Среда, 5 фебруара, у великој дво-

рани Душан Благојевић, уредник

»Борбе«: О Корушкој.

Четвртак 6 фебруара, У амфитеа-

тру, арх. Милош Сомборски,

·

помоћ

ник директора Урбанистичког инсти“

тута: Саобраћајни проблеми Београда,

(Са пројекцијама). |

Предавач ће говорити о саобраћају

уопште, о месту које саобраћај за

узима у урбанистичкој концепцији и

о географском положају

–

Београда.

Такође о анализи топографије тере-

на и о будућем решавању саобраћаја
у Београду. "

__ Петак, 7 фебруара, у великој двора-
ни Милош Минић јавни тужилац

НРС: Устав Народне Републике Ср-

бије. 6
Предавање Милоша Минића, изве~

стиоца Уставотворног одбора прили-

ком“ доношењу Устава Народне Ре
публике „Србије, значајно је н по-
требно је да га посете чланови СВИХ

масовних организација.
Субота, 8 фебруара, у амфитеатру,

др инж, Панта Тутунџић, професор

Универзитета: О бакру у старој и са-

временој култури, ! '
· Предавач ће говорити. о старом
схватању о постадку бакра н о по
четку његове употребе, Затим о зна.
мају који је имао, за стару матери“
јалну . културу. Поред тога ће при,
казати распрострањеност бакра У
земљи и узживим бићима, и “нарочито
о улози коју бакар игра у савре-
"меној материјалној ·култури. А

Предавања почињутачно у. 1815
часова. После почетка предавања пу-
блика се неће пуштати у дворану,
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(а конгреса Фисколторног
свеза Југославије

 

Из реферата Мирослава Креачића, генералног секрета-
Е ра ФИСАЈ-а

У току ове недеље одржан је
У сали Правног факултета Први
конгрес Фискултурног савеза Ју-
гославије, који је свечано отво“
рен у недељу, 26 јануара, а завр-
шава се дапас, Конгрес је засе-
давао уз учешће око 400 делега-
та из целе земље ин претставника
разних страних делегација,

На Првом конгресу Фискултур-
ног савеза Југославије претреса-
ни су битни проблеми нашег фис-

културног покрета и донесене
важне одлуке у погледу рада у
1947 години,
На Конгресу су прочитани мно.

ги реферати и о

на исцрпна и плодна дискусија.
Овај напис посвећен је пеобјав-
љеним одломцима из реферата
Мирослава Креачића, генералног
секретара ФИСАЈ-а о раду Фис-
културног

_

савеза Југославије У
току прошле године,

Фискултурни покрет је у Ср-
бији веома развијен

... „На нашем конгресу на:
лази се ско 40 делегата и по-
званих другова из Народне
Републике Србије заједно са
Војводином и Косовско - мето~
хијском бласти. То су друго-
ви који претстављају око 90
хиљада фискултурника из 300
фискултурних друштава и ви:
ше од 1:000 актива: Они прет-
стављају ока 100.000 фискул-
турника  Пролећњег кроса и
100:000 учесника Јесењег кроса,
12.000 тркача Титове штафете,
45.000 пријављених такмичара
за фискултурну значку и ве:
лики број наших одличних
спортиста у разним гранама
спорта.."

Биланс са Омладинске пруге
•.. „Међу нама су такође

делегати фискултурнт покре-
та на Омладинској прузи. Та
су претставници 60.000 оне див-
не омладине из града и села,
која је у својим радним бри:
гадама за време  ударничког
рада дала 10.000 такмичара за
фискултурну значку,  сспосо-
била око 400 фискултурних
организатора, одржала око 300

лакоатлетских такмичења, око
1.700 разних спортских утакми-
ца и велики број разних фи:
скултурних слетова, израдила
са много иницијативе и по-
жртвовања примитивне спорт-
ске тарене и објекте, заволела

јутарњу зарјатку, фискултуру
и спорт.

Народни петобоји

.:. „Треба направити један
петобој за фабричке, _инду“

стриске и фискултурне активе
и огранке из разних устано-
ва: Сви ови народни пет:боји
и комплексна такмичења тре-
бало би да буду врло једно
ставна — народни, практички,
остварљиви и треба да се у-

главном оснивају на програму
такмичења за  фискултурну
значку, јер ће се на тај на-
чин омогућити учесницима
комплексних такмичења да се
истовремено припремају и так
миче за фискултурну значку.

Погрешно схватање нашег
фискултурног покрета

5. „ Још увек има фискул-
турних друштава која су на-
следила под другим именом
менталитет предратних спорт“

ских ногсметних кругова: Ево
на пример ФД „Подриње“ из
Шапца, бројало је недавно 52

члана управе, имала формално
40 чланова, од тога стварно 20
футбалера, Пуних десет дана
ово друштва изводило је сва-

ког дана по два св:ја члана
на јесењи крос, Један настав-
ник израдио је план и програм
такмичења за "фискултурну

значку за ово друштво и три
пута га поднио управи дру
штва на дискусију. Но, све је
било узалуд, читава управа
морала је да решава „далеко
важнији задатак", а тај је био;
састав футбалског тима за и-
дућу недељну утакмицу:

О чему друштва не воде ра-
чуна

:." „О оавакодневном раду,
"животу својих чланова, о њи:
ховом васпитању, о томе како
уче, како раде у производњи,
наша друштва се нису много
бринула. О томе нас уверава-
ју многи подаци. Зар је, нз

пример, „Црвена звезда“ смела
"допустити да једна омладинка,

__ њезин члан, државна репре:
зентативка кошарке у Београ-
ду не положи прошле године
велику матуру. Зар је „Мла-
дост' из Загреба смела дуг:
времена трпети у својој среди

 

| Уредништво и администрација В лајковићева 8, телефони; 23-003 и 20-443, Штампарско предузеће Народног фронта Србије,

њима је вође.

· победа каквих

ни такве људе који су квари-
ли и изобличавали морал спор-
тиста,

Помоћ народних власти

·.. „Све успехе, које је наш
покрет и наша

лрганизација постигла, ми смо
могли имати у: првом реду за-

радима и живимо у
слобтлдној народној држави, у
таквој земљи као што је наша

Репу:
Већ у пр-

вој години дана наша органи-
. зација добила је од органа на:
родне власти огромну моралну

фискултурни

то што

Федеративна

_

Народна
блика Југославија:

и материјалну помоћ, Сем мно:
гих других,

вије добио у 1946 години ве:
лику повластицу за своје чла-
нове када иду на такмичења,
50 од сто попуста на железни-
цама, новчане и материјалне
повластице итд,

Чврсте везе са народном 0-
·  младином и синдикатима

..- „Фискултурни савез Ју-
гославије и организације на
терену оствариле су и сваким
даном све више остварују чвр-
сту сарадњу са организацијом
Народне омладине Југослави
је Та веза даје нашој органи-
зацији велику снагу и подршку
и омогућује испуњавање на-
шега програма, Велики број
руководилаца

_

нашег. фискул
турног покрета васпитавала је
и васпитава организација .На-
радне омладине Југославије.
Од последњег пленума Једин-
ствених синдиката Централни
жбор и све наше организаци:
је остварују свакг дана све
чвршће везе са синдикалним
покретом.

Наше међународне везе

... „Ми смо у прошлој годи
ни имали врла велики број ме-
ђународних сусрета и значајних

У. предратној
Југославији никада није било.
Ови успеси подигли суаут ри-
тет нашег фискултурног по:
крета и допринели на том по-
љу угледу наше земље: Међу-
народне сусрете имали смо у
следећим спортским гранама:
стоном тенису, одбојци, тени:
су, кошарци, смучању, _бици-
клизму, мотоциклизму, гађању,
гимнастици, лакој атлетици,
пливању, ватер-полу, футбалу,
веслању, бициклизму и божсу:
Наши спортисти такмичили су
се са спортистима СССР, Чехс-
словачке, Пољске, Француске,
Бугарске, Мађарске, Албаније,
Румуније, '

Такмичење за фискултурну
значку

... „Без обзира на велике
пропусте и нед"статке, један
од највећих успеха у нашем
раду у прошлој години састо-
ји се у томе што смо у 1946 го:
дини започели такмичење за
фискултурну значку: За ово
такмичење пријавило се 192-021
такмичар, из НР Србије 46.847,
Хрватске 25.471, Босне и Хер-
цеговине 6.300, Словеније 10
хиљада и 263, Македоније 3-140
итд: Досада је испуњен» око
48.000 норми ГМ

Титова штафета

..5 „У пуној сарадњи са ор:
ганизацијама Народне омлади-
не ми смо у току 1946 године
други пут организовали вели-
ка штафетна трчања по читав:ј
Југославији посвећена "рођен
дану друга Тита: Штафетно
трчање почело је 13 маја са
најудаљенијих полазишта и
завршило се 27 маја на дан ро-
Ђендана у Београду, где су се
сјединиле све штафете. Дакле,
пуних 13 дана носили су фи-
скултурници им омладина свих
наших народних република, из
Истре и Трста, са омладин
ске пруге и Југословенске ар-
мије, поздраве ни жељенашем
Маршалу у·нарочито · израђе:
ним штафетним палицама: Це
ложупна дужина пређене ста-
зе износи 12.000 ' километара.
али је тај број много већи с
обзиром. да је штафету готово
свуда пратило од 3 до 10 тр-
кача и. да је одржан. велики
број сежких и локалних шта:
фета. Према тек недавно скуп-
љеним подацимабр:ј учесника
Титове штафете: износи ' 86.000.
У читавој земљи посматралоје|.
штафетно трчање око два ми-
лиона људи..:"

 

1 навешћу само да
је Фискултурни савезЈугосла-

  

    

  

 

  

                

  

Осматрање правца и брзине ветра

кратким, сувим извешта-
јима свакота дана пре.~

ко радија и новина даје се

прогноза времена. За овај мали

извештај од свега неколико ре~
ченица потребан је дуг и стрп-

љив рад огромног апарата
стручњакф хиљаде депеша, те»

пефонских разговора и емимси-
ја преко радијо-станица.

Интересовање. за прогнозу

времена јавило се, свакако,

још у најстарија времена. Љу:
ди су уочили да постоје неки

видни предзнаци за поједине

промене у времемну, али се

свим тим појавама природно,

није знао узрок. Уосталом, није

се ни покушавало да дође до

правога узрока, јер се верова-~

по да је и време У „бонјим

рукама“. |

Данас, међутим, метеороло-
тија почива на научној основи

и њен је задатак да проучи

процесе који се одигравају У

атмосфери и да постигне мо-
гућност предвиђања промена
тих процеса. При савременом
стању наше привреде, технике

и културе тешко је означити

ону грану људског нивота, која
у извесној мери. не би зависила
од метеоролошких услова и не
би била мање или више тесно

повезана са метеорологијом.

Прогноза времена, У првом
реду, има огроман значај за

ваздухопловство, морнарицу и

транспорт, чији је успешан рад

У потпуној зависности од мете.

оролошких податана. И у.при~
вреди прогноза времена, исто
тако, игра врло вашну улогу.

Најванније при издавању про-
гтнозе и полазна тачка дугачког ·

процеса који за крај даје крат=

ки извештај о сутрашњем вре-

мену, је тачно утврђивање ре-

јона ниског и високог притиска,

места где се налазе ваздушне

масе њене границе. Фронтови

итд. Да. би се.дошло до тих по-.
датака морају се прикупити ме~

теоролошки | подаци из
Европе, Атланског Океана и
Северне · Африке, .

Метесролошки заклони, при.
купљање метеоролошких ,
података . -

Свакога дана тачно-у 15. ми-
нута до 1,7, 13 и 19 часова по
појасном времену на свакој
метеоролошкој станици полази
осматрач на осматрање вре-
мена, У близини станице на јед-

 

Читање барографа у станици 

целе:

"успе" тога,

ној чистини под условима до~

тичног места постављен је за-

клон у коме су на висини од

два метра смештени  метеоро.~

шни инструменти 3за мерење

температуре и влаге ваздуха.

У непосредној близини налази
се ветроказ, нефоскоп за ме-
рење правца и брзине облака,

кишомер и место одакле се о-

сматра видљивост, висина сне-

жног покривача, ноличина и ви~

сина облака итд. У самој згра~

ди станице смештени су баро~
метар и барограф ноји белгже

висину и промене ваздушног

притиска. У свим државама

(чак и на острвима у близини

Северног Пола), постоје овакзе

станице и распоређене су тако
да обухвате сваки део земљи“

не површине.

Метеоролошви осматрач сва-

ни инструмент пашљиво прочи-

та, изврши разне поправне на-~

Читање инструмената
·

·

Метеоролошки заклон.
ћ ћ

"ко би добио што тачније по-
одатке, оцени количину облака,

погледа у барометар па све ове

- податке унесе у дневник.
приступа се састав-

"љању · делеша.

Слање "депеша = метеоро.

плошки центар

Овако састављене депеше, у

којима су сви временски пода.

ци означени. у бројевима, све
станице. телефонским путем
„предају У свој подручни цен-
тар (Загреб, Сплит, Скопље
ситд.). Пошто се подаци среде,
депеше се достављају у мете.
'оролошки центар, који има сва-
'иа држава. Одавде се даље ра-
'дија путем еммитују у све заин.
тересоване 'земље, па како је
метеоролошка служба међуна-
родна, то размену  метеороло-
швих података врши свака
„држава:

· Стварање синоптичких карата

Дешифровани подаци сада
се уносе помоћу нарочитих
знакова У  синоптичне

_

карте.
Тиме је добијен преглед ствар-
ног временског стања, Попуње-
не карте предају се синопти.
чару на обраду, који пронала-
зи центре ниског и високог
ваздушног притиска, извлачи ли.
није које спајају места са и.
стим притиском (изобаре), ли-
Пн

БЕОГРАД, ПЕТАК,

По.

  

није које спајају места исте

тенденције притиска (изолоба-

ре), границе између две вазду-

шне масе (фронтове) итд. Ра-

зним бојама сенче се рејони

где преовлађује магловито, ки-

ша, снежшно време итд.

Последња фаза добијања

прогнозе. Анализа синоптич“.

ких карата

Пред сређеним синоптичним

картама сви синоптичари врше

анализу. дајућић своја мишље-

ња за прогнозу времена. По.

што се донесе закључак про-

гноза се убелемава у специ-

јапну књигу и тек се онда о6–

јављује прено радија и дневне

штампе.

Свака прогноза по завршеном

периоду њеног трајања износи

се наново пред

с

синоптичаре,

овога пута на критику. Вре-

менско стање зависи од много

чинилаца и довољно је да се

само нешто не предвиди (или

да настане измена) па да про-

гноза подбаци.

Многи сматрају да прогноза

времена није исправна ако не

одговара  моментано  осмотре-

ном стварном стању. Занључан

о прбогнози времена може се

донети тек по истеку целог пе-

риода за који је дата, односно

за време од једног целог дана.

Метеоролошка служба је не-

пренидна. Осматрања се врше

и дању и ноћу, а компликоване

синоптичке карте раде се за
Европу сваних шест часова, а

за Југославију сваки три сата.
Синоптичаири не смеју да пре-

нину праћење процеса кретања
баричких центара и фронтова.

Мора се бити непрекидно у то-
ну временске ситуације.

ж

Наша метеоролошка слумба

је врло млада. Највећи напре-

дан учињен је тек по ослобође-

њу. Иако је окупатор за собом

оставио мали број "'употребљи-

вих метеоролошких станица, а

стручно изученог људства гото-

во уопште није било, ипак, за

врло кратко време метеороло-

шна спужба се подигла на та-

кву висину, какву до данас ни-

је нинада имала. ЈЉудство је

обучавано по новом систему

који је примењен у Совјетском

Савезу и признат као најбољи.

Већ данас, располане се мно.-

тобројним метеоролошким | ста-

ницама ноје су расуте широм

читаве Југославије, тако да је

наша метеорологија способна

да одлично врши синоптичку и
прогностичку службу.
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ИЛУСТРОВАНА РЕПОРТАЖА –- ЗАМКА

у Албиновом

противљамбиту

Протиз теориски слабо спремјих НЕ

грача мајстори и искусни аматери че-

сто и са успехом примењују разне

гамбитне наставке, У којима се ра-

ди брзог напада жртвује један или

више пешака, У тако оштром отва-

рању _неупућен шахиста може „врло

брзо да изгуди игру. Као пример да-

јемо једну варијанту Албиновог про-

тивгамбитаг

1) 42—44, ат– 45; 2) сг—24,

ет—е5; 3) 44:25, 45-—44; 4) е2з—

252 т#8—04-; 5) т.с1—а2, 42:
е ји [> >

еа!: 6) 182: 54, ез::2-+; 7) Кеј

—е2, 12:218 +!

је изгубљен, |

носи због претње

Занимљиво је да

д с ла табли.сад три коња на |

Исправан четврти Поле белих бно

је (уместо е2—е3) 4. 521—Е3.

из ЖИВОТА ШАХОВСКИХ

МАЈСТОРА

Одличли београдски мајстор Васи-

у три маха суорео се

великим

_

мајстором

д-ром Видмаром. Прва два пута, У

Загребу 1989 и Љубљани 1946, Вид.

мар је изгубио рубног ћ-пешака, али

је ипак успео да одржи реми. За-

нимљив дуплицитет. Међутим У

трећем сусрету, на шампионату ФНРЈ

1946 у Загребу, Видмар је изгубио

средишњег пешака, после чега се виз=

ше није могао да спасе од пораза:

#

У неком друштву истакнутог нашег

младог шахисту

о

претставили су са

поносом као

_

шаховског

_

мајстора:

Његово име било је чувено после поч

беде ма скорашњем турниру. Нашао

се у друштву м неки >пословни чо-

век« који је са све већим интересо-

вањем почео да посматра шахисту и

каначно му пришао: »Дозволите да

вас упитам, мајстор= како вам иде

посао са израдом и продајом шахове

ских фигурарг Много се у последње

доба траже шахови па би ми један

јер коња не мо-

шах лцех

црни има

Бели

же ла

ловцем.

лије Томовић

на турниру са

стручњак добро дошао!«
#

ПРОБЛЕМСКА ПОЗИЦИЈА
У ЗНАКУ СЛОВА
СЛОБОДАН КИРЦ

(БЕОГРАД)

ЖЕа

Бели вуче и даје црноме мат у два
потеза.

Раније једном смо објавили скохо-
графски задатак Иље  Степановича
Шумова, у коме су фигуре распростр-
те по табли у виду кључа. У далаш-
њем задатку положај фигура потсе-
ћа на латинско слово >М« док ре-
шење и једна варијанта даће два
слова ћирилице.

 

Хоризонтално: 1) начин, река у Ср.
бији, надимак нашег народног херо-
ја; 2) прибор, иницијали хрватског
књижевника, куми, слово француске
азбуке, једна тачка на војној карти;
3) наш синдикални лист, инсект, Ју-
гословенска армија, рије, спрат; 4)

предлог, преливен, у даљини, нота;
5) два иста сугласника, маршал Сов-
јетског Савеза, два разна Фугласни.
ка; 6) река у Француској месец,
прилог, идемо (хрватски); 7) насеље
иницијали преводиоца »капитала«,
стид; 8) орган, варош У Италији,
оро, кинеско женско име; 9) планина
у Македонији, претседник грузинске
Академије наука, камџија; 10) морал
(лат.), лично заменица, шпански но-
вац, мени, партизанско име министра
Савезне владе; 11) обичај, приредба
под ведрим небом, наше мушко име.
Вертикално: 1) претседник Кому-

нистичке партије Француске; 2) полет,
коња; 8) прилог, коњски трк, усек;
4) од (руски), обрт, себи; 5) река
У СССР, драги камен (народни и-
зраз); 6) кош, јак ветар; 7) трком,
инсект; 8) српски стари златник; 9)
мера за електричну енергију, пока-
зна заменица, француска капа; 10) го-
мила пчела, пех; 11 узречица, тро-
јански цар; 12) лична заменица, број,
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облик глагола ићи; 13) Грчна:' 14) ко«
лико, зачин; 15) одељци У вагону;
наше металургиско

_

предузеће;

–

16)
иницијали великог руског војсковође
из доба Наполеона, облик глагола
грлити; 17 два сугласника скинуо
кожу, нота; 18) не (народи израз) .осим, турски поседник; 19) земљишни
посед Народног одбора, покрајина У" :

"Хрватској; 20) изречен безусловно;
Саставио: Жарко НАУНОВИЋ

њ

РЕШЕЊЕ ИЗ ПРОШЛОГ БРОЈА

Хоризонтално:

Ту Русија,

_

младин; 2) Угаден, ли~
рика; 3) ров  ударати, фар; 4) ваљ
Елида, кер; 5) покор, Иго, горућ;
6) робот, керес; 7) Валеријан; 8) ка“
чар, палца; 9) почет, хат, Книна;
10) лев, крњаз, уја; 1) сив, ама, мис
амо; 12) убијен, анилин; 13) већати;
набити,

.
Вертикално:

ђ Рур, сув; 2) Уговор, колибе; 3)
Сава Ковачевић; 4) иду, Лобачев, аја;
5) једе, ролат, кмет; 6) анали тер
храни; 7) Рига, Ртањ; 8) младо, киђ
таман; 9) лити, гејак, вина; 10) арњ,
коралну, СИБ; 11) диференцијали, 12)
Икарус, анамит; 13) нар, они.

  

    

  

 

  

 

  


